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Godmorgon!

familjen 6
 ”Det ska vara gött att leva!”

ÖVERLÄKARE TOMMY 
HOLMSTRÖM, 50 ÅR, I PRATSTUNDEN.

kultur 8
Benita Strömberg vi-
sar sin parfymsamling 
i Ålands museum.

åland 24 i kväll

SE MERA
PÅ
TV

Barn lär sig sång och 
dans tillsammans med 
Lena Svartström.

kultur 9
Marianne Häggblom var 
en av deltagarna på kursen 
i ikonmålning nyligen.

NYHETER. För första gången någonsin erbjuds 
nu fullständig tandvård under narkos på Åland, 
det betyder att patienten får sova medan hålet i 
tanden lagas eller tandstenen putsas.

– Det här är något som vi strävat efter i 
många år, säger en nöjd Klas Silfverberg, 

som är ledande tandläkare inom Ålands häl-
so- och sjukvård, ÅHS.

Själva ingreppet under narkostandvården 
utförs vid Ålands centralsjukhus, där tandlä-
kare och sjukhuspersonal samarbetar. Opera-
tionssalen delas med ögonläkaren.

Klas Silfverberg kallar nyheten historisk, 
för nu slipper personer med extrem tandlä-
karskräck, eller andra som inte klarar av ett 
”normalt” besök hos tandläkaren, åka till 
sjukhuset i Åbo för att få vård.

SIDAN 12

Nu kan du sova bort tandläkarbesöket

Obehagligt för många. Ett tandläkarbesök är inte roligt, men det fi nns de personer som helt enkelt inte klarar av att öppna munnen när 
man väl sitter i stolen. Tandvård under narkos kan då vara en sista utväg. Här hjälper tandläkare Maria Isaksson och tandskötare Evelyn Geelnard en 
patient, som dock inte sover.  Foto: JONAS EDSVIK

KULTUR. Ann Sundberg i Svarts-
mara smider i tenn. Skålen på 
bilden fi nns med på den utställ-
ning hon nu håller i bibliote-
ket i Godby. Silverarbeten, 
smycken och skinntryck 
märks också bland hantver-
ket. SIDAN 8

Ann Sundberg
smider i tenn

NYHETER. Efter 100 dagar vid makten får 
den nya landskapsregeringen med lantrådet 
Viveka Eriksson (lib) i spetsen beröm för väl-
strukturerat arbete, tydliga strategier, öppen-
het och förmåga att kommunicera.

– Den här landskapsregeringen skiljer sig 

från tidigare, arbetet är strukturerat och når 
mycket längre, säger trafi kminister Runar 
Karlsson (c) då Nya Åland ber honom jäm-
föra med tidigare landskapsregeringar som 
han har suttit i.

– Jag tror att det kan bero på kvinnorna!

Landskapsregeringen redogjorde i går för 
vad man hittills har åstadkommit rent kon-
kret. Det visade sig att många av punkterna 
i regeringsprogrammet redan är under någon 
form av beredning.

SIDAN 16

Trafi kministern: Jag tror att det kan bero på kvinnorna!

Landskapsregeringen
får beröm för sitt jobb

NYHETER. ”Helt otroligt”, ”fantastiskt”, är Ny-
anchefernas reaktioner på att Nya Åland ökar 
sin upplaga för sjätte året i följd. Detta trots att 
konkurrensen ökade betydligt genom att tid-
ningen Åland lade sig på samma utgivningstid 
i april i fjol. Nyans ökning är blygsamma sex ex-
emplar, till sammanlagt 7.285.

– Att vi lyckats hålla vår upplaga och till och 
med öka den lite, är ju rent fantastiskt. Och hit-
tills i år ser det också positivt ut, säger chefre-
daktör Nina Fellman.

Tidningen Ålands upplaga förra året är inte 
ännu kontrollerad. Uppgifter om att den skulle 
ha rasat med fl era hundra exemplar dementerar 
ÅTT:s vd Dan-Johan Dahlblom.

– Det stämmer inte. Vår upplaga är stabil.
SIDAN 3

Nya Åland ökar trots 
hårdare konkurrens

NYHETER. Landskapsregeringen har brutit 
mot lagen när alla de cirka 1.700 fasta forn-
lämningar som fi nns på Åland har registre-
rats på nytt som inledning på en omfattande 
process. Det anser Ålands producentförbund 
ÅPF, som ska skriva till landskapsregeringen 
och klaga.

Intressant i samamnhanget är att lagtingets 
vice talman Gunnar Jansson (lib) har varit 
med i ÅPF-arbetsgruppen som utformat pro-
memorian. 
  SIDAN 5

ÅPF: Regeringen
begick lagbrott

Klart med ny ridväg för Sleipner
SPORT. Ridklubben Sleipner får en ny rid-
väg norr om sin anläggning. Kommunen 
räknar med att bygget kör igång till hösten. 
– Det här blir ett komplement till vad vi kan 
erbjuda i ridning, säger Åsa Nordström i 
Sleipner.

SIDAN 19

(ob)-fråga om opartiskhet
NYHETER. Är det rätt att en utskottssekre-
terare i lagtinget tar politisk ställning? Den 
frågan ställer obunden samling i en skrivelse 
till kanslikommissionen med anledning av 
att fi nansutskottets och social- och miljö-
utskottets Marine Holm-Johansson sitter i 
Finströms kommunstyrelse – på liberalernas 
mandat.

SIDAN 5

Nytt förslag för Crosskey
NYHETER. I dag kommer Crosskeys vd 
Peter Wiklöf att ge ett förslag till lösning 
på den pågående konflikten direkt med 
personalen, något som irriterar de tre fack-
förbund som de anställda organiserat sig i. 
– Facken är förhandlingsparter, inte perso-
nalen, säger fackdirektör Hannu Kivipato.

SIDAN 4
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Annika Orre
Epost: annika.orre@nyan.ax 
Telefon: 528 450

Kontakt: Fenestra Åland, 
Vikingagränd 1b, 22 100 Mariehamn
Tel: 12 573  Fax: 12 514  GSM: 0400 537 547 
www.fenestra.fi • e-post: info@emretsson.ax 
ÖPPET: MÅN–FRE 8.30–17.00 (kv. enligt ök)
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2.
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5.

Fönster och dörrar

Fönster- och dörrdagar 
på Vikingagränd!
Vi har flyttat vår verksamhet till Vikingagränd 1 (f.d. Wirenius agenturers lokaler) 
och har nu mer utställning för såväl fönster som dörrar.

Vi deltar inte på årets Köpmannamässa. Istället håller vi egna mässdagar 7–9 mars
med extra öppettider: fredag 08.30–19.00 och lördag-söndag 11.00–17.00. 

Utökat sortiment. Vi har ett komplett utbud av fönster,
ytter, balkong, inner – och bastudörrar och kan erbjuda
förmånliga paketpriser, allt från samma leverantör.
Fenestra – Bättre service. 

Specialpriser för dig som beställer dörr,  fönster eller
bokar tid för kundbesök under fönster och dörr dagarna
på Vikingagränd.

Begär kostnadsfri offert från Finlands populäraste fönster
och dörrtillverkare med eller utan montering.

Auktoriserad försäljning från Fenestra Ålands kontor med
totalgaranti och hög eftermarknadsservice

Fenestra har kvalitetscertifikat ISO 9001 som omfattar
försäljning, planering, tillverkning och installation
av fönster och dörrar.
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Menskoppen är en kopp for-
mad i kirurgisk silikon. Den 
förs in i slidan under men-
struationen och samlar upp 
blodet. Beroende på hur 
mycket man blöder tömmer 
man den ungefär tre gånger 
per dygn.

– En tampong suger upp 
all vätska, också den som 
skall finnas i slidan för att 
den skall må bra. Menskop-
pen bevarar slidans naturli-
ga fuktighet och rubbar inte 
balansen, säger delägaren 
Kicki Rytterstedt.

Hon menar att menskop-
pen är särskilt praktisk om 
man inte vill byta skydd så 
ofta.

– Menskoppen är till ex-
empel toppen för skoltjejer 
som inte vill kladda på skol-
toan.

Kicki Rytterstedt påpekar 
också de ekonomiska förde-
larna, förutom de miljövän-
liga.

– Sköter man sin mens-
kopp bra håller den upp till 
tio år. Det betyder att man 
sparar ungefär 1500 euro.

Vad säger du åt dem 
som tycker det låter lite 
äckligt med en mens-
kopp?

– Varför tycker man att ens 

egen kropp är äcklig? Mens 
hör till din kropp och är nå-
got alldeles naturligt, varför 
skall man tycka att det är 
motbjudande. Dessutom lär 
man känna sin egen kropp 
bättre om man använder 
menskoppen.

Bara fördelar
Det är Miina Fagerlund 
som tagit menskoppen till 
Åland och sköter om den 
finlandssvenska informatio-
nen genom sin firma Rena 
smörjan. Hon importerar 
menskoppen direkt från den 
finska firman Lunette.

– Själva menskoppen kom 
för 60 år sedan, men Lunette 
började sälja den för två år 
sedan.

Fördelarna är många, me-

nar Miina Fagerlund.
– Hälsan är den största 

fördelen, menskoppen gör 
att ph-värdet hålls lågt. De 
som har problem med svamp 
använder gärna menskop-
pen. Slemhinnorna torkar 
inte heller och det betyder 
att också 12-åriga tjejer kan 
använda den. Pengamässigt 
vinner man också en hel del.

Menskoppen skall ligga 
lågt ner i slidmynningen, 
lägre ner än en tampong. Då 
man skall tömma den drar 
man ut den, häller blodet i 
toaletten och tvättar koppen 
med en särskild tvål och vat-
ten.

– En liten procent av mina 
kunder är skeptiska. Men 
jag var också skeptisk innan 
jag vågade prova. Sen var jag 
mycket nöjd. Jag kan sova 
med den, gympa, simma, allt 
utom att ha samlag. I början 
hade jag trosskydd samtidigt, 
det kan ta en par, tre men-
struationer innan man får 
den att sitta på rätt ställe.

Komposterbart
Vill man ha miljövänlig mens 
finns det fler alternativ. Bo-
mullsbindor som tvättas ef-
ter varje användning finns 
att köpa på nätet, liksom 
också en slags natursvamp 
som används som tampong 
och som också den kan åter-
användas.

Hälsokostbutiken Liv och 
lust säljer komposterbara 
bindor, tamponger och tros-
skydd.

– De är plastfria, inte klor-
blekta och parfymfria. Däre-

mot är de engångsbindor, så 
man slänger dem efter man 

använt dem, säger butiksfö-
reståndaren Janne Smeds.

Miljövänliga mensskydd

Menskopp. Menskoppen är återanvändbar i upp till tio år. Många 
åländska kvinnor har sett fördelarna och använder den istället för 
traditionella mensskydd.  Foto: JONAS EDSVIK

Det ligger i tiden att både 
tänka på sig själv och på 
miljön.

Det säger Kicki Rytter-
stedt på lustbutiken Bliss 
4 you som den senaste 
tiden sålt rejält med mens-
koppar till de åländska 
kvinnorna.

Komposterbart. Liv 
och lust säljer komposterbara 
bindor och trosskydd. 
 Foto: JONAS EDSVIK

� Lägger man ihop alla 
menstruationer har en 
genomsnittlig kvinna 
mens sex år av sitt liv. 
� n genomsnittlig kvinna 
förbrukar under mensen 
uppåt 10.000 tamponger 
eller bindor. 
� indor i engångsva-
rianter är tillverkade av 
cellulosamaterial medan 
återanvändningsbara 
bindor till exempel kan 
vara gjorda av bomull, 
flanell eller frotté.
� Det finns även tam-
ponger impregnerade 
med mjölksyrabakterier 
i syfte att bevara den 
naturliga bakteriefloran i 
slidan.
� Menskoppar är en 
kopp av silikon, natur-
gummi eller plastmaterial 
som bärs i slidan och 
samlar upp mensflödet. 
Återanvändningsbara 
menskoppar (DivaCup, 
Keeper, Mooncup, 
Lunette) töms när de är 
fulla och tvättas med tvål 
och vatten medan en-
gångsprodukter kastas. 
Preventivmedlet pessar 
kan även användas som 
menskopp.
� Natursvamp eller syn-
tetisk svamp absorberar 
mensflödet inne i slidan. 
Svampen sköljs sedan ur 
och återanvänds.

Källa: m-kopp.se 
och Wikipedia

Fakta/Mens

KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

tfn 528 467

Menskoppen är till exempel 
toppen för skoltjejer.
 KICKI RYTTERSTEDT.”
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– Det är bättre än vi kunnat 
drömma om. Vi visste att när 
tidningen Åland lade sig på 
samma utgivningstid som vi 
att det skulle påverka uppla-
gan på något sätt. Att vi lyck-
ats hålla vår upplaga och till 
och med öka den lite, är ju 
rent fantastiskt, säger Nina 
Fellman.

Siffrorna från Upplagekon-
troll i Helsingfors är nu klara 
för Nya Ålands del, och visar 
att Nya Åland hade en upp-
laga på 7.285 exemplar förra 
året. Det är alltså en ökning 

med sex exemplar jämfört 
med år 2006.

Positiv trend
Sammanlagt har Nyans upp-
laga ökat med 952 exemplar, 
sedan 90-talets nedgång vände 
år 2002.

– Årets två första månader vi-
sar dessutom på en överraskan-
de positiv trend när det gäller 
upplagan, säger Nina Fellman.

Men sex exemplar plus är 
väl ändå rätt blygsamt?

– Tänk på att läsarna har två 
liknande produkter som kom-
mer vid exakt samma tidpunkt. 
De har valt att behålla oss och 
då rimligen sagt upp den andra 
tidningen.

Vad beror det på?
– Nu om någonsin är det väl 
dags att skryta. Vi har en hög 
kvalitet och särskilt lördags-
tidningen har ett riktigt lyckat 
koncept med en blandning av 

olika saker där vi träffat rätt, 
samtidigt som den är en riktigt 
lyckad nyhetstidning. Sedan har 
vi också undvikit att ge oss in på 
att smutskasta konkurrenten 
och istället koncentrerat oss på 
vår egen tidning.

Kritisk period
De fl esta köpande prenumera-
tioner faller till betalning i de-
cember och januari månader, 
en kritisk period för dagstid-
ningen.

– Det ser mycket stabilt ut, 
till och med positivt, säger Nina 
Fellman.

Hur det här året utfaller blir 
förstås kontrollerat och klart 
om ett år.

Vad har Nyan för nyheter 
att komma med i år?

– Vi har alltid nya saker på 
gång, man får inte stagnera. Nu 
satsar vi på både tv och pappers-
tidning och hoppas se resultat 

av samarbetet. Ambitionen är 
också att vi skall ännu mer ut i 
bygden. Vi hade i höstas en re-
porter en vecka i Kumlinge, i 
den riktingen skall vi jobba i år 
också.

Helt otroligt
Nya Ålands tidnings ab:s vd 
Stefan Norrgrann är också nöjd 
över att tidningen lyckats hålla 
och till och med öka upplagan 
lite.

– Man kan tycka att sex ex inte 
är så mycket att hojta om, men 
givet omständigheterna, att tid-
ningen Åland lägger sig på vår 
utgivningstid på morgonen och 
vi ändå fortsätter att öka uppla-
gan är helt otroligt.

Gapet minskar
Han vill också se utvecklingen i 
ett länge perspektiv.

– Det berömda glappet mins-
kar stadigt. Sedan år 2000 har 

vår upplaga ökat med 15 pro-
cent och lokalkonkurrenten sta-
digt minskat. I det perspektivet, 
med tanke på att de nu gjort 
sina förändringar och satsat allt 
sitt krut, är dessa siffror helt fan-
tastiska. Det är viktigt för alla, 
även för våra kära annonsörer.

Men kommer inte eventu-
ella förändringar i upp-
lagan med anledning av 
fjolårets förändringar att 
synas först i årets siffror?

– Ända sedan 14 april, då tid-
ningen Åland började komma 
ut på vår tid, har jag sagt att fort-
sätter det så här är vi vinnare. 
Upplagan rör sig hela tiden, så 
är det, och det vi räknar är års-
upplagan. Men det är klart att 
om det sker förändringar kan 
man defi nitivt se det redan nu.

ULF WEMAN
ulf.weman@nyan.ax

tfn 528 442

”Ett strålande resultat”
Nya Åland behåller sin upplaga, + 6 ex.

Fler delas ut. Trots en hårdnande konkurrens under fjolåret har Nya Åland lyckats öka sin upplaga. Foto: FREDRIK TÖRNROOS

Normalt skulle ett resultat 
på plus sex exemplar vara 
hyggligt för en tidnings-
chef i tider av upplagetapp 
för både stora och små 
nordiska tidningar.

Men för Nya Ålands 
chefredaktör Nina Fellman 
är resultatet ”strålande”.

– Den är inte klar ännu, men 
vi har lämnat in siffrorna.

När blir de klara?
– Det vet jag inte. Brukar det 
inte vara nu i mars?

Enligt uppgifter skulle er 
upplaga ha sjunkit kraf-

tigt, stämmer det?
– Nej, det stämmer inte, vi har 
ju inga kontrollerade siffror, 
men upplagan ser stabil ut.

Det talas om fl era hundra 
exemplar, kanske över 
tusen, vad säger du om 
det?

– Nej, då har ni hört på fel 
källor. Upplagan är mycket 
stabil.

Är det överraskande? En 
minskad upplaga måste 
väl rimligen ha funnits 
med i kalkylerna när ni 

lade er på samma utgiv-
ningstid som Nya Åland.

– Säkert blir det någon form 
av rörelse i upplagan för tid-
ningarna, men det ser vi om 
ett år först. Att vi kommer ut 
samtidigt har inte så mycket 
att göra med 2007 års siffror. 
Nästa år ser man mer av tren-
derna.

Vad tror du om det här 
året, går det upp eller 
ner?

– Det vill jag inte spekulera i.
Vad har du för kommen-

tar till att Nya Åland ökat 
med sex exemplar?

– Det fi nns många sätt att re-
dovisa på. Nej stryk det. Det 
är väl jättetrevlig för dom.

Enligt Upplagekontroll ab 
minskade tidningen Ålands 
upplaga åren 2001-2006 med 
sammanlagt 403 exemplar. 
Fjolårets siffra är alltså inte 
ännu kontrollerad, men år 
2006 var upplagan 10.355 ex-
emplar.

ULF WEMAN
ulf.weman@nyan.ax

Upplagan inte klar för tidningen Åland

Stabilt. ÅTT:s vd Dan-Johan 
Dahlbom tror på en ”stabil upp-
laga” för tidningen Ålands del.

Enligt Dan-Johan Dahl-
blom, vd vid Ålands 
tidningstryckeri ab, ser 
upplagesiffrorna stabila 
ut för tidningen Åland, 
men upplagan är ännu inte 
kontrollerad.

– Jag börjar bli gammal och 
har hållit på och skruvat sen 
jag var 14 år, det är dags att 
göra nåt annat, säger Fritz Se-
lander, som öppnade sin bil-
verkstad i Eckerö 1984.

Men han tror inte att bybor-
na behöver vara oroliga för att 
bli av med sin bensinmack.

– Nej, jag hyr ju bara loka-
len, bensinpumparna och det 
andra hör till macken och det 
är Esso som äger den. Det är 
klart det måste fi nnas kvar en 
bensinmack här, det gäller 
bara att hitta nån som vill ta 
över driften.

Säljer bort
Just nu håller Fritz Selander 
på att sälja ut inventarierna 
och hoppas kunna lägga ner 
sin verkstadsservice till som-
maren.

– Men vi får se hur det blir, 
jag tänkte väl nog stanna kvar 
tills det dyker upp nån som 
vill ta över. Jag har lagt ut lite 
krokar, så vi får se om nån 
nappar.

Sommarplanerna är redan 
klara.

– Jag skulle gärna ägna 
sommaren åt att ligga och sola 
nere vid båthuset. Skönt som 
omväxling till att skruva och 
ha sig!

LINA ANTMAN
lina.antman@nyan.ax

Frittes
service
slutar

Fritz Selander trappar ner. 
 Foto: ANDREAS DIENERT

Frittes service vid Esso-
macken i Eckerö Storby 
kommer att läggas ner 
inom en snar framtid.

� Det första mellankom-
munala ombudsstämman för 
Norra Åland hölls i fredags, 
den 29 februari. 

Stämman fattande inga be-
slut, men man diskuterade 
bland annat hur fördelningen 
av kommunala representanter 
ska vara i Medborgarinstitutet 
och olika kommunförbunds 
styrelser, som De gamlas hem, 
omsorgsförbundet och Ålands 
miljöservice. 

– Det var en riktigt positiv 
stämning, säger Thommy Fa-
gerholm, som var en av dem 
som representerade Saltvik 
på stämman.

Under tidigare mandatpe-
rioder har det varit kommun-
styrelserna som träffats för 
att diskutera på liknande sätt, 
men nu är det alltså en om-
budsstämma.

Varje kommun kan ha tre 
representanter till stämman. 
Ombuden utses av fullmäk-
tige. De fl esta kommunerna 
representeras av kommundi-
rektören och ordförandena 
från kommunstyrelsen och 
kommunfullmäktige. Tanken 
är att den mellankommunala 
ombudstämman ska träffas 
fl era gånger under den kom-
mande mandatperioden. (ab)

Första stämman
för norra Åland
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Facken Suora, Erto och YTN 
har inte bjudits in till dagens 
möte.

– Det är vi som är arbets-
givarens motpart, inte perso-
nalen som nu har organiserat 
sig fackligt till ungefär 80 pro-
cent. Arbetsgivaren ska ge sitt 
förslag till lösning till oss. Per-
sonalen är ingen juridisk per-
son som kan ingå avtal, säger 
Hannu Kivipato.

Han upplever arbetsgiva-
rens inbjudan till möte som 
ett försök att förbigå facken.

– Arbetsgivaren påstår att 
vi pressar personalen, men 
personalen har ju gått med i 
facken för att vi ska föra deras 
talan.

I dag kommer Sture Fjäder 
från Erto och Hanne Hougberg 
från Suora till Åland för att ta 
del av Peter Wiklöfs förslag.

Inget branschavtal
Så här säger Peter Wiklöf:

– Jag ser nu att Crossley har 
blivit en bricka i ett maktspel. Vi 
kläms mellan olika fackförbund 
och mellan arbetsgivarorganisa-
tionen och facken. Jag har häv-
dat att vi i sak står nära varann 
men vi lyckas inte komma fram 
till förhandlingsbordet.

Han påminner om att han 
gladde sig åt de tre fackens in-
terna överenskommelse under 
helgen att komma med ett ge-
mensamt avtalsförslag, men att 
han liksom teknologiindustrins 
arbetsgivarförbund ogillar ett 
skilt avtal bara för Crosskey, 
utan något branschavtal i bot-
ten.

Och då är man tillbaka på 
ruta ett.

– Nu har jag sagt att jag är 

beredd att presentera en lös-
ning. Jag skulle vilja ta oss 
utanför det här maktspelet. 
Personalen lider, och för var-
je dag som går delas den in i 
två ganska jämnstora läger. 
Ju längre tiden lider, desto 
djupare gräver man ner sig i 
skyttegravarna, väljer sida och 
slits itu. Det påverkar förstås 
personalens motivation.

Många fortsatte jobba
Ännu har kunderna inte på-
verkats negativt, säger han.

– Under utmarschen i fre-
dags fanns det ändå tillräck-
ligt mycket personal som fort-
satte jobba, över 50 anställda. 
Vi har också jourpersonal på 
plats, säger han.

Petri Carlsson, huvudför-
troendeman för Suoras med-
lemmar på Crosskey, med-
delar att han tar time out av 
personliga skäl. I hans ställe 
träder vice huvudförtroende-
man Yngve Helin in.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Men facken protesterar – ser sig som förhandlingsparter

Crosskey-vd vill lösa knuten
tillsammans med personalen

Ny strid. Konfl ikten vid Crosskey går vidare. I dag ska vd Peter Wiklöf (infälld) presentera ett förslag till lösning direkt med persona-
len.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS

I dag ska Crosskeys vd 
Peter Wiklöf presentera 
sitt förslag till lösning av 
konfl ikten på ett möte med 
personalen.

Men facken protesterar.
– Genom att organisera 

sig har personalen gett 
oss fullmakt att föra deras 
talan, säger Suoras direk-
tör Hannu Kivipato.

Protesterar. Facken 
protesterar mot att Crosskeys 
vd vänder sig direkt till per-
sonalen. – Det är vi som är 
förhandlingspart, säger Hannu 
Kivipato (längst till vänster) i 
facket Suora. I dag kommer 
Suoras jurist Hanne Hougberg 
och Ertos företrädare Sture 
Fjäder till Åland på nytt. 
 Arkivfoto: FREDRIK 
 TÖRNROOS

Bland projekt inom musiken 
som ansökt om bidrag får föl-
jande stöd:
� Kören Flera röster, för del-
tagande i nordisk damkörsfes-
tival i Norge, 1.500 euro.
� Whatclub, för gränsöver-
skridande musikprojekt med 
musiker från Sverige och Fin-
land, 1.000 euro.
� Greta Sundström och Viva 
Holm, för turné till äldrebo-
enden och omsorgshem, 1.000 
euro.
� Dephteria, för turné som 
förband till Sturm und Drang, 
2.000 euro.
� Sång- och musikgruppen, 
Kumlinge, för sång och musik-
lektioner för barn och vuxna, 
1.500 euro.

� Oratoriekören, för 30-år-
sjubileum med konsert i Jo-
mala kyrka, 1.000 euro.
� S. Englund med fl era, för 
musikfestival riktad till unga 
på Jurmo, 3.000 euro.
� Musikgruppen Tinner, för 
Europaturné, 1.000 euro, samt 
300 euro som resekostnader 
för spelning i Portugal.
� Kökar spelmanslag, för 
sommarens fi nlandssvenska 
spelmansstämma, 2.000 euro.

Inom, området bild- och 
form ges följande stöd:
� Lappo ungdomsförening, 
för tillverkning av silverkedjor 
bland unga, 700 euro.
� Salt, för resa för att bekan-
ta sig med färiskt hantverk, 
1.000 euro.
� Fotoklubben Obscura, för 
ungdomsprojekt, 300 euro.
� Kjell Ekström och Kersti 
Koll, för inventering av den 
estniske författaren Friede-
bert Touglas texter och över-

sättning till svenska, 1.500 
euro.
� S-E Karlsson, för bok och 
uppfödning och träning av 
taxar till jakthundar, 1.500 
euro.

Inom teatern stöd följande 
projekt:
� Vårdö och Strömsö byalag, 
för etablering av friluftsteater 
i Erkas i Vårdöby, 4.000 euro.
� Kökar hembygdsförening, 
för produktionen ”Systrarna 
på Kökar”, 750 euro.

Inom fi lmen stöds ett pro-
jekt:
� Önningebymuseets vänner, 
för kortfi lm om Önningebyko-
lonins historia, 4.000 euro.

Under rubriken ”Tvärkultu-
rellt och övrigt” återfi nns föl-
jande stödmottagare:
� Marc Svahnström och Jo-
han Karrento, för konstin-
stallation som syftar till att 
utmana publikens konstupp-
fattning, 2.000 euro.

� Ålands folkdräkts-och kul-
turförening, för verksamhe-
ten, 500 euro.
� Hem och skola i Ytternäs, 
för projektet livslångt läsande, 
700 euro.
� Ålands marthadistrikt, för 
föreläsnings- och inspirations-

kväll, 500 euro.
Nio ansökningar blev utan 

stöd. Bland ansökningarna 
fi nnsäven del bordlagda och 
återremitterade.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

tfn 528 466

Kulturprojekt får understöd

Spelar för gamla. Viva Holm och Greta Sundström, här fo-
tograferade vid ett midsommarframträdande, får  stöd för en turné 
till äldreboenden och omsorgshem. 
 Arkivfoto: ANDREAS SÜDHOFF

Landskapsregeringens 
kulturdelegation har förde-
lat bidrag till olika kultur-
projekt under 2008. Totalt 
fördelades 31.750 euro.

Priset delades ut på måndags-
kvällen i Stockholm. Varken 
Anders Ingves eller Viveca 
Burgaz, marknadsdirektör 
och vd för Birkas svenska dot-
terbolag, visste om det på för-
hand.

– Vi visste bara att vi var 
nominerade, säger Anders 
Ingves som fanns på plats på 
Grand Hotel i Stockholm.

Det som det handlar om är 
resebranschens årliga utmär-
kelser där fl ygbolag, rederier, 
hotell, chefer och mycket an-
nat premieras. Ett ganska 
prestigefyllt pris, konstaterar 
Anders Ingves, och den som 
vinner får vederbörlig upp-
märksamhet.

– Priset anses vara en kva-
litetsstämpel för konsumen-
terna.

Resebyråbetyg
Segrare utses genom att alla 
resebyråtjänstemän i Sverige 
ger betyg i de olika katego-
rierna. Bra betyg innebär att, 
i det här fallet, rederiet är bra 
att samarbeta med utifrån re-
sebyråtjänstemännens synvin-
kel, att kunderna är nöjda och 
att produkten – i det här fallet 
kryssningarna till Åland – är 
lätta att sälja.

 De nominerade rederierna 
var förutom Birka Line Silja, 
som alltså i det närmaste pre-
numererat på priset hittills, 
Stena Line, Viking Line och 
Tallink.

Dessutom knep Birka ytter-
ligare ett pris under priscere-
monin. Tre konferencierer fi ck 
en tredjedel var av tiden, och 
den som vann var Ronny Ol-
son, en av kryssningsvärdarna 
ombord på Birka Paradise. 
Birka var den enda pristaga-
ren som vann dubbelt.

Blir det tårta på jobbet 
nu?

– Ja, först fi rar vi på kontoret 
i Stockholm. Senare i veckan 
kommer turen till fartyget och 
till landkontoret i Mariehamn, 
säger han.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

Bröt lång 
segersvit

Fint bransch-
pris till
Birka Line

Birka Lines vd Anders Ingves 
och marknadsdirektör i Sverige 
Viveca Burgaz fanns på plats 
när resebranschens årliga pris 
delades ut på Grand Hotel i 
Stockholm i förrgår kväll. Birka 
blev bästa rederi och fi ck det 
fi na priset Grand Travel Award. 
 Foto: BIRKA LINE

– Vi vann – och tog för-
staplatsen av Silja Line 
som vunnit femton år i 
sträck!

Birka Lines vd Anders 
Ingves är glad över det 
prestigefyllda priset Grand 
Travel Award som årligen 
delas ut i Sverige.
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Redan på 70-talet registrera-
des alla de cirka 1.700 fasta 
fornlämninganra på Åland, 
men med jämna mellanrum 
har missnöjet med hur re-
gistreringen den gången gick 
till nått ytan. Senast när det 
mullrade ordentligt var stri-

den om Glamilders i Saltvik 
Långbergsöda.

Då restes krav på att de fasta 
fornlämningarna skulle regist-
reras på nytt. 2007 trädde dess-
utom en ny lagparagraf i kraft 
där det sägs att markägarna ska 
höras före registreringen.

Enligt ÅPF, där markägare 
är medlemmar, har museibyrån 
och därmed landskapsreger-
ingen begått lagbrott eftersom 
man skickat ut meddelande åt 
markägarna att fornlämning-
arna har registrerats utan att de 
har blivit hörda på förhand.

ÅPF uppmanar nu alla mark-
ägare att noga studera de kartor 
där fornlämningarna anges och 

som bifogas meddelandet från 
landskapsregeringen.

Lantrådet Viveka Eriksson 
(lib) säger i en kommentar att 
landskapsregeringen kommer 
att reda ut frågan.

– Det är ingen konfl ikt på 
gång. Om felaktigheter ska be-
gås ska de rättas till.

Hur då? Ska allt göras om 
ännu en gång?

– Det får vi återkomma till.
En av dem som suttit i ÅPF:

s arbetsgrupp som skrivit pro-
memorian är Gunnar Jansson, 
liberal vice talman och jurist.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Landskapsregeringen bröt
mot lagen om fornminnen

Markägarna i ÅPF kritiska mot hur fasta fornlämningar omregistrerats:

Missnöje. Den här broschyren från museibyrån skickades 
för en tid ut till alla markägare med fornlämningar på sina marker. 
Men inom Ålands producentförbund är man inte nöjda med hur 
frågan om omregistrering av fornlämningar skötts.

Landskapsregeringen har 
brutit mot lagen när de 
fasta fornlämningarna re-
gistrerats på nytt utan att 
markägarna har hörts.

Det skriver Ålands pro-
ducentförbund ÅPF i en 
promemoria som också 
ska skickas till landskaps-
regeringen.

Bakgrunden ser ut så här: lag-
tingets kansli har åtta anställ-
da som bistår lagtinget. Tre 
av dem fungerar som sekrete-
rare i de olika utskotten. Lag-
tingsdirektör Lars Ingmar 
Johansson är sekreterare i 
lagutskottet, talmanskonfe-
rensen, kanslikommissionen 
och delvis självstyrelsepolitis-
ka nämnden medan biträdan-
de lagtingsdirektör Susanne 
Eriksson är sekreterare i 
självstyrelsepolitiska nämn-
den (EU-ärenden), närings-
utskottet, kulturutskottet och 
landskapsrevisorerna. 

Marine Holm-Johansson 
är sekreterare i två av speci-
alutskotten: fi nansutskottet 
och social- och miljöutskottet 
samt för Ålands delegation 
i Nordiska rådet. Att hon 
sedan början av januari sit-
ter i Finströms kommunsty-
relse på en plats som tillräk-
nas liberalerna har fått den 
obundna lagtingsgruppen att 
reagera.

Ifrågasätter
I februari lämnade grupp-
ledaren Danne Sundman 
en skrivelse till kanslikom-
missionen. Sundman menar 
att utskottssekreteraren ska 
verka opolitiskt, fri från bind-
ningar till politiska partier 
och oberoende av politiska 
majoriteter. 

Enligt Sundman komplice-
ras just den här frågan av att 
det fi nns liberaler inom land-
skapspolitiken som också är 
aktiva i Finströms kommun-
politik. Åke Mattsson (lib) är 
till exempel kommunfullmäk-
tiges ordförande. Sundman 

ser inga formella förhinder 
men påpekade att lämplighe-
ten måste ifrågasättas.

– Vi ville veta om det här är 
okej och vilka principer som 
gäller, säger Sundman.

Inga åtgärder
I går gav kanslikommissio-
nen, som består av talman Ro-
ger Nordlund (c), vice talman 
Gunnar Jansson (lib), andre 
vice talman Gun-Mari-Lind-
holm (ob) och lagtingsleda-
möterna Roger Jansson (fs) 
och Barbro Sundback (s), sitt 
svar. Sundback var inte med 
vid mötet.

Kommissionen konstaterar 
att de anställda vid lagtingets 
kansli enligt gällande lagstift-
ning har rätt att inneha kom-
munala förtroendeuppdrag.

– Alla i kommissionen var 
överens, säger ordföranden 
Roger Nordlund.

Kanslikommissionen fram-
håller att de anställda vid 
kansliet förväntas ”på ett 

omdömesgillt och neutralt 
sätt sköta sina åligganden i 
förhållande till de förtroen-
devalda medlemmarna av 
lagtinget.”

Nyan har sökt fl era lag-
tingspolitiker för en kom-
mentar. Centerledaren Vero-
nica Thörnroos ser det inte 
som ett problem att Marine 
Holm-Johansson sitter i kom-
munstyrelsen. Hon berättar 
att Åke Mattsson tog upp sa-
ken till diskussion med henne 
när Holm-Johanssons namn 
blev aktuellt.

– Är det så att vi har en ut-
skottssekreterare som repre-
senterar ett parti så får man 
bara vara lite observant när 
ärendena behandlas, säger 
Thörnroos.

Tillfrågades
Marine Holm-Johansson 
ställde inte upp i valet utan 
blev tillfrågad av liberalerna 
vid årsskiftet.

– Jag blev tillfrågad på 

grund av andra meriter och 
erfarenheter än partitillhö-
righet, säger hon.

Holm-Johansson tackade 
ja på villkoret att hon inte 
skulle behöva bli medlem i 
liberalerna, vilket Finströms-
liberalerna diskuterade och 
accepterade.

Men du sitter ändå på 
liberalernas mandat. Är 
du liberal?

– Jag vill inte säga var jag står 
politiskt.

Inte föredragande
Holm-Johansson anser att ar-
betet som utskottssekreterare 
inte påverkas av att hon sitter 
i kommunstyrelsen.

– I mitt lagtingsarbete är 
jag inte föredragande och jag 
deltar inte i några beslut.

Hon framhåller, i likhet 
med kanslikommissionen, att 
det är hennes grundlagsskyd-
dade rättighet att delta i sam-
hällelig verksamhet.

– Det handlar om frågor 

som rör mig, skolan, kommu-
nen...

”Tar en utskottssekreterare 
på detta sätt politisk ställning 
är det ägnat att försvåra för-
hållandet till lagtingets leda-
möter, både de i samma parti 
och de i andra partier vilket 
kan leda till en ohållbar situ-
ation”, skriver Danne Sund-
man i brevet till kanslikom-
missionen.

– Jag vet inte vart han vill 
komma, kommenterar Ma-
rine Holm-Johansson.

Hon säger att att hon är 
nöjd med hur frågan har be-
handlats. 

ANNIKA KULLMAN
annika.kullman@nyan.ax

tfn 528 455

Obunden samling ifrågasätter
sekreterare i lagtingsutskott

Inga hinder. Den obundna lagtingsgruppen ifrågasätter om det är rätt att en lagtingssekreterare 
har politiska bindningar. Det fi nns inga hinder, enligt kanslikommissionen. Frågan har aktualiserats 
då lagtingssekreterare Marine Holm-Johansson sedan januari sitter i kommunstyrelsen i Finström på 
en plats som tillräknas liberalerna.  Foto: JONAS EDSVIK OCH MAGNUS ANDERSSON

Marine Holm-Johansson 
är sekreterare i fl era av 
lagtingets utskott. Hon 
sitter samtidigt i Finströms 
kommunstyrelse på ett 
liberalt mandat. Fel, tycker 
obunden samling i en 
skrivelse.

– Utskottssekreteraren 
ska vara opartisk och lika 
inför alla partier, säger 
Danne Sundman (ob).

I går lämnade kansli-
kommissionen sitt utlå-
tande.

ÅSUB har på uppdrag av Land-
skapsregeringen under vintern 
genomfört en intervjubaserad 
undersökning om behoven av 
kunskaper i fi nska inom det 
åländska arbetslivet. Under-
sökningen omfattade 43 företag 
samt 22 offentliga myndigheter 
och organisationer. Samman-
lagt intervjuades 67 personer 
med ansvar för verksamhet 
och personal inom näringsliv, 
offentlig sektor och ”organisa-
tionsåland”.

Så beskrivs undersökningen i 
ett pressmeddelande.

Åsub sammanfattar resultatet 
i ett antal huvudpunkter:
� Kunskaper i fi nska väger 
tungt som meriteringsfaktor vid 
nyrekrytering inom näringslivet. 
Detta gäller även, om än i varie-
rande grad, inom betydande 
delar av den offentliga arbets-
marknaden.
� Inom den offentliga sektorn 
är behoven av kunskaper i fi n-
ska särskilt stora inom den stat-
liga verksamheten på Åland.
� Med några få undantag inom 
det privata näringslivet värderas 
kunskaper i fi nska lika högt, of-
tast högre, än kunskaper i eng-
elska.
� Behovet av fi nska inom fö-
retagen, den offentliga sektorn 
och föreningslivet är ofta kopp-
lade till ”institutionellt” drivna 
språkkrav, dvs Ålands statstill-
hörighet i kombination med be-
gränsad självstyrelse inom det 
ekonomiskt-juridiska området
� Kunskaperna i fi nska inom 
näringslivet, men även inom de-
lar av den offentliga verksamhe-
ten, är i dag betydande.
� Behovet av kunskaper i fi nska 
begränsar i viss mån företagens 
och den offentliga arbetsgivar-
nas rekryteringsmöjligheter 
inom Åland.
� Efterfrågan på arbetskraft 
med goda kunskaper i fi nska 
har medverkat till en rätt omfat-
tande arbetskraftsrekrytering i 
Finland utanför Åland.
� De fi nska kunskapskraven 
minskar näringslivets och de 
offentliga arbetsgivarnas möj-
ligheter att rekrytera ålänningar 
med utbildning från Sverige el-
ler andra delar av världen utan-
för Finland.
� Det fi nns i dag en strukturell 
motsättning mellan å ena sidan 
det åländska ”civilsamhällets” 
svenska karaktär och de svaga 
kunskaper i fi nska som detta i 
innebär, och å andra sidan ar-
betslivets rätt starka orientering 
mot Finland - med de fi nska 
språkkrav som detta ofta med-
för. (ms)

Finskan
är viktig
för företag

”Kunskaperna i fi nska inom nä-
ringslivet, men även inom delar 
av den offentliga verksamhe-
ten, är i dag betydande.” sägs 
bland annat i undersökningen.

Kunskaper i fi nska är 
ofta en viktig faktor när 
åländska företag anställer 
personal. Det visas av en 
undersökning som Ålands 
statistik- och utrednings-
byrå, Åsub, gjort.
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Dagens namn

Gratulerar 60 år

DödaVi firar  1-15 år

   DÖDA

   TACK

Kiki Alberius-Forsman
Epost: kiki@nyan.ax
Telefon: 528 451

Andreas

1.3.2008 Geta

&
Pernilla

Ett varmt tack till er alla 
som hedrat minnet av

Ruth Johansson
samt till personalen på 

omsorgshemmet i Föglö 
för god vård och omtanke.

De anhöriga

Ett varmt tack till alla som 
på olika sätt hedrat 
minnet av vår kära

Marita Sjöwall
De anhöriga

Vår kära

Git Irén Eriksson
* 10.8.1962

† 23.2.2008

Vid Din bädd dödens ängel stod
viskade så sakta, 
Nu Du lidit nog

Och Du lycklig är 
som nu fått sluta

ifrån plågor och från livets strid
och Ditt trötta huvud luta

Kära Git, sov i frid

Mor

Gunn-Britt
Glenn

John och Sofie

Faster med familj
Övrig släkt och vänner

Enligt den avlidnes önskan
sker jordfästningen i stillhet.

Tack
för att ni gjorde
min 50-årsdag

till ett trevligt minne.

Guy Söderlund

   TACK

   TACK

   TACK

Benjamin fyller 9 år i dag, den 
5 mars. Grattis önskar pappa, 
Linda och Lowe, gänget i 
Ekenäs, Tor-Erik och Inger, 
Staffan och Pia.

Eric Brändström i Marie-
hamn fyller 6 år i dag onsdag, 
den 5 mars. Han gratuleras 
av mamma och pappa, Maria 
och Andreas.

HERBERT
LEHTOKOSKI
Namn: Herbert Lehtokoski.
Född: den 9 mars 1948 i Lem-
land Flaka.
Bor: i Sund Prästö.
Yrke: pensionär, före detta 
maskinmästare.
Familj: hustrun Rauha.
Intressen: bilar, motorteknik 
och datateknik.
Födelsedagen: fi ras i stillhet. 
Om någon vill uppmärk-
samma honom önskar han 
att man stöder arbetet med 
förebyggande åtgärder när 
det gäller ungdomars drog-
missbruk

LINEA
GUSTAVSSON
Lördagen den 1 mars avled 
Ida Linea Gustavsson, född 
Lindblom, i Geta Gräggnäs, 
i en ålder av nära 97 år. Hon 
var född den 8 mars 1911 och 
änka efter Karl Gustavsson, 
som dog för ett tiotal år se-
dan.

Linea Gustavsson växte 
upp i Gräggnäs och arbetade 
i unga år vid Geta mejeri. I 
samband med giftermålet 
flyttade hon till Östergeta 
där maken arbetade på en 
rävfarm. I början av 1940-
talet återkom familjen till 
hennes barndomshem ”Ny-
bygge”, eller som det heter i 
folkmun, ”Lindbloms”. Där 
drev makarna ett jordbruk 
tillsammans med mjölkkor. 
Linea Gustavsson deltog 
i alla på gården förekom-
mande sysslor och hon hade 
dessutom huvudansvaret för 
de båda sönerna och för all 
matlagning.

Efter makens frånfälle 
hölls köttdjur på gården. En 
äppelträdgård hörde också 
till Nybygge.

Sonen Lars har övertagit 
skötseln av gården, men Li-
nea deltog i arbetet lång upp 
i åren, så långt hon bara or-
kade. Fram tills för några år 
sedan var det hon som stod 
för kosthållet i hushållet.

På fritiden deltog hon i 
Geta kyrkliga sångkörs repe-
titioner och framträdanden. 
Hon var också medlem av 
kyrkliga syföreningen. An-
nars trivdes hon bäst hem-
mavid, med pyssel i hus och 
trädgård.

Sörjande är sönerna Lars 
och Leo samt brodern Gun-
nar Lindblom med familj.

BIRGIT 
BERTELL-ÖHBERG
Söndagen den 2 mars av-
led Birgit Dorotea Pauline 
Bertell-Öhberg, född Hart-
vik, från Eckerö Storby i en 
ålder av snart 81 år. Hon 
var född den 24 mars 1927 
i samma by och hon var 
änka efter Hugo Öhberg.
Birgit Bertell-Öhberg växte 
upp i ett fiskartorp i Eck-
erö Storby. I samband med 
äktenskap med Rolf Bertell 
flyttade hon till Eckerö Torp 
där makarna bedrev ett jord-
bruk. Makarna fick sju barn 
och hon hade dagarna fulla 

med arbete ute och inne. År 
1967 blev hon änka, endast 
40 år gammal. Yngste sonen 
var då i treårsåldern.

Det blev småningom arbe-
te till sjöss för Birgit Bertell-
Öhberg. Hon fick tjänst vid 
Eckerölinjen som servitris 
och kioskförsäljare. Senare 
arbetade hon också vid Eck-
erö hotell som servitris.

Hon ingick äktenskap med 
Hugo Öhberg och flyttade 
till gården Ollas i Storby. 
Men åter en gång blev hon 
änka för fem år sedan.

Birgit Bertell-Öhberg var 
litterärt intresserad och 
ägnade sig gärna åt släkt-
forskning och hembygds-
forskning. Hon var aktiv i 
Ålandsforskarna och i Eck-
erö hembygdsförening. Hon 
var känd som en social per-
son med en stor umgänges-
krets. Vid sidan av fören-
ingslivet var trädgården det 
stora intresset.

De senaste åren drabbades 
hon av sjukdom och vårda-
des omväxlande på Solgår-
den i Eckerö och Gullåsen i 
Mariehamn.

Sörjande är barnen Hed-
vig, Gertrud, Stefan, Mats, 
Henrik, Håkan och Johan 
med familjer samt systern 
Sonja Loback med familj i 
Stockholm och övrig släkt.

En upptagen karl mitt i li-
vet med båda fötterna på 
jorden, en kunnig yrkes-

man, en läkare som vill lyssna, 
en doktor som månar om pa-
tienternas bästa.

Det är Tommy Holmström 
mellan åtta och fyra på varda-
garna.

På ledig tid kan han rocka loss 
till Iron Maiden – som sönerna 
lärt honom hitta till – samtidigt 
som diskmaskinen plockas ur.

Yrke: läkare
Vi är alltså ganska långt ifrån 
en ”farbror doktor” som bara 
väcker respekt – eller näst intill 
rädsla.

På arbetet vid Ålands cen-
tralsjukhus är han i farten, ofta 
efterfrågad och med fullt fokus 
inställt på jobbet. Ska det bli 
pratstund måste vi komma hem 
på kvällstid. Och visst. Det är 
som i fi lmen  – Nyan kan kom-
ma!

Samtalet vid köksbordet 
kommer till stor del att handla 
just om yrket. En läkare är, och 
förblir, först och främst en yr-
kesman. 

Är det ett kall?
– Nja, kanske inte till att börja 
med, säger han. När man inle-
der studierna handlar det mer 
om att ha studieiver och självdis-
ciplin. Man vet ju inte riktigt vad 
det är man ger sig in på. Mycket 
plugg är det, jo. Men sedan blir 
yrket ett liv. Mer än ett kall.

Lyssna och snacka
Vi resonerar en god stund på 
temat ”doktorn man ju inte kan 
prata med”. Man förstår att han 
har mycket funderingar på om-
rådet. Det är viktigt. Kontakten 
mellan patient och läkare har 
enligt honom en inte oväsent-
lig inverkan på hur sjukdomen 
utvecklar sig. Ger läkaren in-
tryck av att han vet vad det är 
för fel och hur det ska åtgärdas 
är chanserna stora att patienten 
blir trygg och lugn – och tillfrisk-
nar.

 – I och med att studierna är 
så hårda görs ju ett urval redan 
där. Det är inte sagt att samma 
människor är duktiga på att lyss-
na och förstå som de är på att ta 
in kunskaper. Men – måste jag 
välja om jag ligger uppsprättad 
på operationsbordet, då före-
drar jag en läkare som är säker 
på sin sak, framom en som kan 
prata bra.

Idealet är förstås en läkare 

som både klarar av korvstopp-
ningen av kunskaper och dess-
utom snackar med folk så att 
folk fattar.

Nästa stora och svåra områ-
de vid köksbordet hemma hos 
Tommy Holmström är naturme-
dicin kontra skolmedicin.

– Jag tror ju på det som har en 
vetenskaplig grund. Man måste 
tro på vetenskapen – vad skulle 
man annars tro på?

Men att placebo, alltså bluff-
medicin ofta i form av socker-
piller, har effekt vet han mer än 
väl.

– Ibland har de större effekt 
än läkemedel till och med. Det 
går inte att förklara. Så ännu 
återstår mycket att lära.

Och visst, erkänner han, det 
har hänt att han besökt hälso-
kostbutiken och prövat någon 
alternativ produkt.

Åland en idé
Tommy Holmström studerade 
i Stockholm och gjorde sin AT-
tjänst på Gotland 1989 till 1991. 
Då hade han redan träffat lä-
karsekreteraren Kristina och de 
båda var ett par.

– Vi trivdes utmärkt på Got-
land, men kommunikationerna 
var få och dyra. Då kom jag på 
en briljant idé: Åland ligger mel-
lan mitt hemland Sverige och 
Kristinas hemstad Åbo. Vi hade 
knappt alls varit här förut.

1991 gick fl yttlasset. Barnen 
var små och familjen ville bo på 
ett lugnare ställe än Stockholm. 
Att en studiekamrat, Erik Da-
nielsson, var ålänning, inspire-
rade också.

– Jag lärde mig snart trivas. 
Dag Nyman blev en stor före-
bild. Han stöttade mig också 
riktigt fi nt.

Ny teknik
Numera är jag också riktigt stolt 
över vad vi kan åstadkomma på 
sjukhuset. Den tekniska utrust-
ningen är modern och fi n.

– Men nog är det märkligt nu 
för tiden, med mitt arbete, såväl 

som överallt annars, så blir det 
bara mer och mer av allting.

Ser du Cityakuten eller 
doktor House?

– Nej. Det tar jag mig inte tid 
till. Nej.

Hur håller sig doktorn i 
form då?

– Jag lyfter skrot, ja, det syns inte 
men så är det . Jag har ett litet 
hemmagym på andra våningen 
och när jag tränar så hör jag på 
gärna på Iron Maiden. Hör på 
musik gör jag också gärna när 
jag pysslar i köket och i bilen. 
Promenera fram och tillbaka 
till jobbet är ett sätt att få daglig 
motion.

Och äter bara nyttigt och 
rätt?

– Äh, jag tror på sunt förnuft 
och normala vanor, alltså att 
man kan äta onyttigt ibland, att 
man inte behöver vara så där 
hysteriskt nyttig hela tiden.

Kanske är det ”Du blir 
vad du äter” som är din 
favorit?

– Hm, Nej.
Med tarmsköljningar?

– Jag har hört talas om det. Men 
nej. Man behöver inte ägna sig 
åt sådant. Inte fasta heller för att 
rena sig. Det funkar inte så.

Längtar till havet
Vid sidan av arbetet vid sjuk-
huset har Tommy Holmström 
privat mottagning vid Citylä-
karna ett par timmar i veckan. 
Men som 50-åring konstaterar 
han att livet inte bara kan bestå 
av arbete. Man måste ju hinna 
med lite Iron Maiden också. 
Emellanåt.

En nybyggd villa i Dalbo är 
hemmet sedan några år tillbaka. 
En strandtomt i Lumparland 
ska bebyggas småningom.

– Jag är född vid Vindelälven, 
men börjar nu mer och mer 
längta efter att kunna sitta och 
se på havet. Mitt motto är: ”Det 
ska vara gött att leva”.

Text & foto:
KIKI ALBERIUS-FORSMAN

                         kiki@nyan.ax

Från magknip till Iron Maiden

Doktorn vid disken. Pluggat hårt har han gjort, arbetet tar en stor del av livet, men nog 
hinner magknipsdoktorn Tommy Holmström med att plocka ur diskmaskinen nu och då. Samtidigt 
lyssnar han gärna på rock, som Iron Maiden.

PRATSTUNDEN

Namn: Alf Tommy Holmström.
Född: den 6 mars 1958 i Vormsele i Västerbotten i Sverige.
Bor: i Mariehamn.
Yrke: överläkare specialist i inre medicin och mag- och tarm-
sjukdomar.
Familj: fru Kristina, sönerna Erik, 21 år, och Johan, 17 år.
Födelsedagen: fi ras med inbjudna gäster och sedan med 
utlandsresa.

Fakta/Tommy Holmström 50 år

� Marianne Johansson i 
Eckerö Storby såg igår mor-
se ett vårtecken som heter 
duga.

– Två tranor spatserade 
omkring på Storbyåkern. 
Det brukar vara många tra-
nor här, men så här tidigt 
har jag inte sett att de kom-
mit förut. (ke)

Tranorna kom 
till Eckerö Storby

Vårtecken
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Galtby Kökar Sottunga Överö1) Långnäs Färja Datum Färja Långnäs Överö1) Sottunga Kökar Galtby 

 06.30 07.45 08.10 09.00 S Torsdag S 09.15 09.50 10.25 11.40 14.00 
06.30 08.50 10.05 10.35 11.30 G 20.3 G 12.00 12.40 13.15 14.30  
 15.00 16.15 16.40 17.25 G  G 18.15 18.50 19.25 20.45 23.00 
15.15 17.35 18.55 19.25 20.05 S  S 20.15 20.50 21.20 22.45  

 06.30 07.45 08.10 09.00 S Fredag S 12.00 12.35 13.10 14.30  
10.00 12.30 13.45 14.10 14.55 G 21.3 G 18.15 18.50 19.25 20.45  
 15.00 16.15 16.40 17.25 S        

 06.30 07.45 08.10 09.00 G Lördag G 10.00 10.35 11.10 12.30 15.00 
 15.00 16.15 16.40 17.25 S 22.3 S 12.00 12.35 13.10 14.30  
15.15 17.35 18.55 19.25 20.05 G  S 18.15 18.50 19.25 20.45  

 06.30 07.45 08.10 09.00 S Söndag S 10.00 10.35 11.10 12.30 15.00 
 15.00 16.15 16.40 17.25 G 23.3 G 12.00 12.35 13.10 14.30  
15.15 17.35 18.55 19.25 20.05 S  G 18.15 18.50 19.25 20.55 23.15
       S 20.15 20.50 21.20 22.40 

 06.30 07.45 08.10 09.00 S Måndag S 09.15 09.50 10.25 11.40 
06.30 08.50 10.05 10.35 11.30 G 24.3 G 12.00 12.35 13.10 14.30 16.45
 15.00 16.15 16.40 17.25 S  S 18.15 18.50 19.25 20.45 23.00
17.15 19.35 20.55 21.20 21.55 G  G 22.15 22.50 23.20 00.30 

 06.30 07.45 08.10 09.00 G Tisdag G 12.00 12.35 13.10 14.30 
06.30 08.50 10.05 10.35 11.30 S 25.3 S 16.00 16.40 17.15 18.30 20.45
 15.00 16.15 16.40 17.25 G  G 18.15 18.50 19.25 20.45 

Bokning av bilplats ombesörjes av Ålandstrafiken tel. 018 - 525 100.     
S = M/S Skiftet tel. 0400 - 350 265, G = M/S Gudingen tel. 040 - 769 3687.       
1)  Angöres mot beställning.            
Husö och Kyrkogårdsö angöres mot beställning på vissa turer. För närmare information kontakta Ålandstrafiken, tel. 525100.

ÄNDRINGAR I SKÄRGÅRDSFÄRJORNAS TURLISTOR I SAMBAND MED PÅSKHELGEN 2008 

SÖDRA LINJEN M/S Skiftet - M/S Gudingen 

NORRA LINJEN, M/S ALFÅGELN     
fre 21.3 Trafiken inleds kl. 11.40 i Hummelvik och avslutas   
 kl. 22.30 i Hummelvik, helgdagstrafik.
lör 22.3 Trafiken inleds kl. 05.30 i Hummelvik och 
 avslutas kl. 19.35 i Torsholma, lördagstrafik
sön 23.3 Trafiken inleds kl. 09.00 i Torsholma och 
 avslutas kl. 19.35 i Torsholma, helgdagstrafik.
mån 24.3 Trafiken inleds kl. 09.00 i Torsholma, helgdagstrafik.

ASTERHOLMALINJEN, M/S SPOVEN
fre 21.3 Helgdagstrafik.     
lör 22.3 Ordinarie lördagsturlista.    
sön 23.3 Helgdagstrafik.
mån 24.3 Helgdagstrafik.

TVÄRGÅENDE LINJEN, M/S GRISSLAN
tors 20.3 Ordinarie turlista. Extra tur kl.18.30 
 Snäckö-Hummelvik, retur kl. 23.00.
fre 21.3 Helgdagstrafik till kl. 17.50, 
 avgången kl. 18.15 inställs.
lör 22.3 Ordinarie lördagsturlista.
sön 23.3 Helgdagstrafik. 
 Avgången kl. 18.15 från Snäckö inställs.
mån 24.3 Helgdagstrafik.
 Extra tur från Långnäs kl. 20.00 till Snäckö.   
    
      
      

NORRA LINJEN, M/S VIGGEN   

fre 21.3 Trafiken inleds kl. 13.20 i Osnäs och 
 avslutas kl. 20.50 i Osnäs, helgdagstrafik.  
lör 22.3 Ordinarie lördagsturlista.
sön 23.3 Trafiken  inleds kl.13.20 i Osnäs och 
 avslutas kl. 20.50 i Osnäs, helgdagstrafik. 
mån 24.3 Trafiken inleds kl. 11.05 i Osnäs, helgdagstrafik.

JURMO-ÅVA, M/S DOPPINGEN    
fre 21.3 Helgdagstrafik.     
lör 22.3 Ordinarie lördagsturlista.    
sön 23.3 Helgdagstrafik.     
mån 24.3 Helgdagstrafik.     

ENKLINGE-KUMLINGE, M/S FRIDA II    
tors 20.3 Ordinarie turlista.      
fre 21.3 Extra tur kl.00.15, kombination med m/s Grisslan.   
 I övrigt helgdagstrafik.      
lör 22.3 Ordinarie lördagsturlista.    
sön 23.3 Helgdagstrafik.     
mån 24.3 Helgdagstrafik.    

Glad påsk!     
 

Trafikavdelningen 

Denna nyfödda fl icka föddes den 
18 februari och vägde 4.585 gr 
och var 54 cm lång. Hon ska heta 
Lina och med på bilden är hennes 
storasyster Moa, 3 år. Pappa heter 
Stefan Andersson och mamma Petra 
Skogberg och familjen bor i Järfällla 
utanför Stockholm. Mamma är född 
på Åland och familjen hälsar till släkt 
och vänner.  Foto: PRIVAT

� �  Antons vänner: Års-
möte torsdag 27.3 kl 18.30, plats: 
musikpaviljonen på Mariehamns 
Stadsbibiotek! Gamla och nya 
medlemmar är välkomna!

� �  Fornföreningen Fibula: 
Filmkväll för medlemmar i Ålands 
museum torsdag 6.3 kl 18.30. 
Vikingafilm ”Korpen flyger”.

� �  Fornföreningen Fi-
bula: Kallelse till styrelsemöte 
på Boogården onsdagen 12 mars 
kl. 19.00. Diskussion angående 
årsmötet samt övriga ärenden. 

� �  Fornföreningen Fibula: 
Årsmöte. Plats, Boogården i 
Kvarnbo tisdagen den 18 mars kl. 
19.00. Stadgeenliga förhandlingar.
Gamla och nya medlemmar är 
välkomna. 

� �  Geta marthaförening: 
Möte torsdag 6.3 kl. 19.00 i Geta 
Hemgård.

� �  Godby Rotaryklubb: 
Veckomöte torsdag 6.3 kl 17.30 
på Ålands hotell- och restaurang-
skola. Föredrag av Jarl-Eric Holm 
- ”Resan till Antarktis”.

� �  Kvinnfolk: Alla spelmän 
välkomna på Öppet hus i Önning-

ebymuseet på fredag 7.3 kl 19.00. 
Spel och kaffe som vanligt.

� �  Mariehamns pensionärsför-
ening: Månadsträffen 19.3 kl 14.00 i 
Margaretagården innehåller följande 
program: Vi håller först vårmötet med 
sedvanliga förhandlingar. För första 
gången i vår historia har vi ett sång-
kryss, till vilket vi hittar lösningarna 
i refrängerna i de sånger vi sjunger. 
Rätta svaren fi nns även i den nya 
sångboken Sånger för alla, sponsrad 
av Nordea. Vi lottar ut 3 pris bland 
inlämnade svar med rätt lösning. 
Ta penna med! Benita Muukkonen 
talar om omsorgen i Mariehamn. 
Välkomna skall ni alla vara!

� �  Mellersta Finströms 
marthaförening: Möte tisdag 
11.3 kl 19.00. i Marthastugan på 
Breidablick. Undervisning i ”två-
ändstickning”.

� �  MFBK: Vårmöte 12.3 kl 
19.00 i Doktorsvillan, styrelsemöte 
kl 18.30.

� �  VSV: Årsmöte på Solbacka 
fredag 14.3 kl 19.00.

� �  Vårt Hjärta: Öppet hus: 
onsdag 12.3 kl 19.00 i Handicam-
pen för dig och dina vänner/an-
höriga som över en kopp kaffe vill 

prata om vardagliga funderingar 
och tankar man har med hjärtkärl-
sjukdom. Stödpersoner med egen 
erfarenhet som har särskild utbild-
ning och tystnadsplikt, välkomnar.

� �  ÅAB pensionärer: Träff på 
Bagarstugan torsdag 6.3 kl  13.00.

� �  ÅBSK: Hundpromenad 
söndag 9.3. Ypperligt tillfälle att 
socialträna valpar och unghundar. 
Tag med fika. Start från butiken i 
Kroklund, V. Saltvik. Ledare An-
nette Mattsson 0457 361 3020.

� �  Ålands frimärkssamlarför-
ening: Möte hålls onsdag 5.3 kl 
19.00 i Ålands bildningsförbunds 
lokal, Ålandsvägen 36.

� �  Ålands marthadistrikt: 
Styrelsemöte på kansliet 11.3 kl 
10.00.

� �   Ålands reumaförening: 
Månadsmöte på Röda Korsgården 
torsdag 6.3 kl 19.00. Välkomna.

� �  Ålands skogsmanna-
klubb: Vinterns skogsfärdighets-
tävling hålls torsdag 5.3 med sam-
ling vid Söderby Cafe´ i Lemland, 
kl 1300. Månadsmöte samma dag 
vid Skogsägarförbundets kontor i 
Godby, kl 19.30.

Kom ihåg

ONSDAG 5.3
CAFÉ
� �  Mariehamn Margareta-
gården kl 14.00.  Önskesång-
scafé med kantor Kaj-Gustav 
Sandholm.

FÖRELÄSNING
� �  Lagtingets plenisal kl 
18.00-20.30. ”Indraget körkort 
hindrar inte en rattfyllerist att 
fortsätta köra bil”. Hans Lau-
rell, expert på trafi knykterhet.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Dj Tony.
� �  Parks bar kl 22.00. 
Blandad musik från baren.

TORSDAG 6.3
BINGO
� �  PAF Casino kl 19.00. 
IFK bingo.

DISKUSSION
� �  Lagtingets auditorium 
kl 18.30. Diskussion kring 
rehabiliteringsfrågor. Land-
skapsregeringsledamot Katrin 
Sjögren inleder. Övriga med-
verkande är landskapsläkare 
Birger Ch Sandell, socialin-
spektör Synnöve Jordas, FPAs 
personal ansvariga för reha-
bilitering, Maria Wikman och 

Marguerite Weckström, AMS 
Marita Löfroth och rehabilite-
ringsavdelningens överläkare 
Sheila Sundblom. 

MUSIK
� �  Mariehamns kyrka 
kl 19.00. Kyrkokonsert med 
Svenska yrkeshögskolans mu-
sikutbildning i Jakobstad.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Bar dj.
� �  Parks bar kl 22.00. 
Blandad musik från baren.

STUDIEINFO
� �  Ålands yrkesskola kl 
19.00. Information om de olika 
utbildningsprogrammen, stu-
diernas upplägg och studieso-
ciala förmåner.

VERNISSAGE
� �  Galleri Fäktargubben 
kl 18.00-20.00. Elvi Henriks-
son ställer ut akvareller och 
oljemålningar.

VISCAFÉ
� �  Café Vreten, Folk-
hälsans allaktivitetshus, kl 
19.00. Underhållning av de 
lokala vissångarna Kjell Bränd-
ström, Åsa Isaksson och Bitte 
Bamberg-Thalén.

Finns det någon som har ett lik-
nande skåp? Och vet någon hur 
gammalt det är?

De frågorna vill Håkan Berg-
lund gärna ha svar på angående 
det skåp som stått i hans släkt-
hemman sedan slutet av 1800-
talet.

Skåpet är ett hörnskåp med 
en totalhöjd på 227 centimeter. 
Djupet är 76 centimeter och 
bredden 124 centimeter. Hela 
framsidan på skåpet är rundad 
och skåpet har spegeldörrar.

Vet någon av Nyans läsare 
vem som kan ha byggt skåpet 
och om det fi nns fl er kan man 
endera kontakta redaktionen 
eller Håkan Berglund på tele-
fon 45 373.

KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

tfn 528 467

Är skåpet bekant?

Skåpinformation. Hå-
kan Berglund tar Nyans läsare 
till hjälp för att få information 
om det rundade hörnskåp som 
fi nns i hans släkthemman. 
 Foto: PRIVAT

Håkan Berglund i Sund 
Sibby efterlyser informa-
tion om sitt skåp.

– Skåpet stod i Söder-
gårds i Sibby då min släkt 
köpte huset på 1890-talet.

OBS! Det händer

� Det var ett fel i artikeln om 
elspardagen i måndagens tid-
ning. En kilowattimme räcker 
till en vanlig glödlampa i 16 
timmar och en lågenergilam-
pa i 90 timmar. 

� Det var ett fel i en bildtext 
i reportaget om tvillingparen 
i måndagens tidning. Maltes 
pappa heter Michael Gunell.

� Pernilla Rönnberg var de 
som vann duettklassen i Lilla 
Vokalisttävlingen i söndags 
tillsammans med Vanessa Er-
iksson. Pernilla fi ck i hastig-
heten fel efternamn i månda-
gens artikel från tävlingen.

Nyan rättar
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Jan Kronholm
Epost: jan.kronholm@nyan.ax
Telefon: 528 466

En kyrkokonsert
bjuder musik-
utbildningen vid Svenska 
Yrkeshögskolan i Jakobstad 
på i S: Görans kyrka på 
torsdag, den 6 mars, kl. 19. 
Konserten är ett led i den 
turné som för tillfället görs 
runt om i Svenskfi nland.

– Kyrkomusik har all-
tid varit en viktig del av 
musikhusets verksamhet 
i Jakobstad. Många är de 
kyrkomusiker som fått sin 
utbildning  där. Därför 
känns det naturligt att göra 
en kyrkokonsert just på 
Åland. Förutom orgelmusik 
består den cirka en timme 
långa konserten av cello- 
och gitarrmusik samt även 
sång, säger sångpedagog 
Bill Ravall.

Ansökningstiderna till 
olika skolor är aktuella just 
nu och därför vill man in-
formera om de möjligheter 
som fi nns till musikstudier 
på svenska i Finland.

Gruppen, som består av 
både lärare och en brokig 
skara studerande, blivande 
musiklekskolelärare, cel-
lostuderande och organister 
kommer även att besöka 
Ålands lyceum och musik-
institutet.

– Utbildningsmöjligheter-
na inom olika musikstilar är 
för tillfället goda, säger Bill 
Ravall, och  nämner utöver 
den klassiska musiken  och 
kyrkomusiken även rytm- 
och folkmusik samt utbild-
ningen för musiklekskolelä-
rare i Jakobstad. �

Författaren
Ulf Modins
bok om studentrörelser 
och studentuppror, som 
Nyan tidigare berättat om, 
har nu kommit på PQR-
kultur. ”Det är rätt att 
göra uppror”, heter boken 
som utkommer fyrtio år 
efter studentupproret i 
Paris 1968. Ben Johans på 
förlaget berättar att boken 
kommer att släppas vid en 
tillställning i Liscos monter 
på litteraturdagarna lörda-
gen den 8 mars kl 12.30.

Ulf Modin som kommer 
från Sverige, men numera 
är bosatt i Helsingfors, skall 
närvara. �

Föreningen
Ålands orgel-
festival bjuder in intres-
serade till en musikupple-
velse i form av en konser-
tresa till Stockholm och 
”Festival Olivier Messiaen 
100 år” den 10-12 april. 
Konserter ges i Historiska 
museet, S:t Jakobs kyrka 
och spelas in för Sveriges 
radio. Carl-Axel Domi-
nique, Anders Ekenberg, 
Oskar Ekberg och Mat-
tias Wager medverkar. 
En ny orgel i Sundbyberg 
presenteras också. Even-
tuellt besöks ”Nordiska 
trädgårdar”.

Avfärden sker på tors-
dag morgonen, den 10 
april, och hemkomsten på 
lördag kväll, den 12 april.

Stefan Snellman i fören-
ingen ger närmare infor-
mation på telefon 13 596. 
Anmälningar skall göras 
till Williams buss senast 
den 13 mars kl. 11. �

Med på utställningen fi nns ar-
beten i tenn och silver, smyck-
en, skinntryck, hemspunnet 
garn av ull från egna får och av 
eget odlat lin. Med fi nns också 
ett lapparbete och några akva-
rellskisser från en kroki-kurs.

Ann Sundberg, som länge 
varit hantverkare på deltid, 
har sedan i november en ett-
årig ledighet från sitt jobb på 
Ålandsbanken för att på heltid 
ägna sig åt hantverket. Hon sä-
ger att hon är mycket tacksam 
för att hennes arbetsgivare 
gjort det möjligt för henne att  
pröva på att vara hantverkare 
på heltid. Ledigheten sträcker 
sig fram till sista oktober.

Första egna
Arbeten av Ann Sundberg har 
man tidigare kunnat se i olika 
samutställningar som som-
marutställningen ”Kryddat” 
på Eckerö post- och tullhus 
2004,  och utställningen ”Li-
vets fester” på samma plats år 
2006. Just nu har hon också 
arbeten med på Nordens insti-
tuts vandringsutställning form.
ax som visas runt om i Norden 
och som landar i Post- och tull-
huset till sommaren. Utställ-
ningen i biblioteket i Godby 
är dock hennes första egna 
utställning.

Ann Sundberg berättar att 
hon från unga år var mycket 
intresserad av textilhantverk. 
Senare kom andra material 
med i bilden.

– Vintern 1991-1992 gick 
jag på trä- och metallinjen i 
Tosarby och vintern 2004-2005 
deltog jag i en metallkurs vid 
Stockholms folkuniversitet, 
berättar hon.

Tenn och silver
Det som hon mest ägnat 
sig åt inom metallsmidet är 

arbeten i tenn, men också i 
silver.

– Tennet som material har ju 
en begränsning i och med att 
det är så mjukt men fördelen 
är att det smidda tennet får en 
vacker och blänkande yta. Ib-
land kallas ju tennet också för 
fattigmanssilver, berättar hon.

I utställningen kan man 
bland annat se skålar av smitt 
tenn i olika storlekar och en 
hel del silverarbeten fi nns ock-
så med.

Silver ingår som material i 
de smycken, bland annat hals-
smycken, som hon visar. I dessa 
kan man fi nna sådant som söt-
vattenspärlor, granater, onyx 
och rökkvarts.

Skinntryck
Från fåren hemma i Svartsma-
ra kommer den ull som Ann 
Sundberg använder och det 
samma gäller linet som kom-

mer från hennes och maken 
Åsmunds egna odlingar. På ut-
ställningen kan man se bered-
da fårskinn med skinntryck.

– I fjol gick jag på en kurs i 
skinntryck med Britt Solheim 
från Norge som ledare, berät-
tar  Ann som ser detta som 
början på en utvecklingspro-
cess.

De fl esta av skinnen är 
tryckta med de norska tryck-
stämplar som användes på 
kursen, men ett skinn har 
hon tryckt med svärfar Vi-
king Sundbergs gamla linole-
umsnitt med blomstermotiv.
– Nästa steg blir att göra egna 
tryckstämplar.

Inspiration
Mycket av det som Ann Sund-
berg gör föds ur en lust att ex-
perimentera.

– Det är alltid roligt att testa 
litet och inspirerande att se 

vad det sedan blir för resultat 
när man försöker förverkliga 
en idé, säger hon.

Utställningen, som hade sin 
vernissage på måndagen, kan 
ses i biblioteket till den 3 april.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

Visar mångsidigt hantverk

Ställer ut. Ann Sundberg med en av sina tennskålar. I Bakgrunden ses skinntryck.

Ann Sundberg i Finström 
Svartsmara är en mång-
kunnig hantverkare. Det 
kan man just nu övertyga 
sig om i den utställning 
hon håller i kommunbiblio-
teket i Godby.

Konst. Också konsten skulle Ann Sundberg gärna ägna mera 
tid åt. På utställningen visar hon några arbeten från en kroki-kurs.

Välkänt vid det här laget är 
Olle Strömbergs fotografi ska 
museum i Kastelholm och den 
som besökt det museet vet att 
samlingarna av fotohistoria 
är omfattande. Ändå kan inte 
allt visas och i det utsnitt som 
Strömberg nu tagit med till 
Ålands museum fi nns en hel del 
sådant som man inte kan se vid 
ett besök i fotomuseet.

Äldst bland det man kan ta 
sig en titt på i utställningen är 
Hasselblads Sveakamera från 
mitten av 1880-talet och yngst 
en videokamera av märket Sony 
från  början av 1990-talet, an-
vänd i Medieverkstans arbete.

Däremellan ryms ett drygt se-
kel fotohistoria.

– Jag har valt att den här 
gången sätta den rörliga fi lmen 
i fokus, säger Olle Strömberg.

Han kan såväl fotots som fi l-
mens historia på sina fem fi ng-
rar och pekar på en affi sch, ett 
nytryck av en bioaffi sch för de 
första fi lmvisningarna i Sverige 
år 1896.

– Bröderna Lumière gjorde 
ju sin apparat för visning av ”lef-
vande bilder” år 1895 och redan 
följande år sände man ut perso-
ner som visade Lumière-bilder 
runt om i Europa. En sådan 
kom också till Köpenhamn och  
togs därifrån över till Malmö 
där den första fi lmvisningen i 
Sverige genomfördes den 28 
juni 1896.

Intill kan man beundra en 
riktig biografprojektor, en Aga 
Baltic från 1942 med bågljus-
teknik.

– Den väger kring 250 kilo så 
det var inte alldeles lätt att få 
den med hit, men jag ville visa 
den eftersom biograffrågan ju 
är aktuell just nu.

I montrarna kan man  se både 
stort och smått, ljusbildappara-

ter, tidiga fi lmprojektorer för 
hemmabruk och offentliga vis-
ningar, smalfi lmskameror och 
tidiga videokameror. Bland det 
utställda fi nns också en rull-
bandspelare för svartvit fi lm 
från sextiotalet.

– Troligen är det fråga om 
Ålands första videobandspe-
lare, säger Olle Strömberg.

Småfl askor
Mindre utrymmeskrävande är 
Benita Strömbergs samlarnit 
som gäller parfym.

Hur kommer det sig att man 
börjar samla på parfym?

– Jag har jobbat på färjor i 26 
år och på sjuttiotalet började 
varuprover med parfym göras i 
form av miniatyrfl askor som såg 
precis ut som de riktiga fl askor-
na. Jag tyckte att de såg söta ut 
och samlade överblivna prover i 
en låda, delade ibland ut lite till 
barnen i byn, men så en dag när 
jag tittade i lådan märkte jag att 
jag egentligen hade en samling.

Sedan har det fortsatt. Be-
nita har bytt till sig nya små-
fl askor från andra samlare 

och också gjort inköp på lop-
pisar.

Med på utställningen i museet 
fi nns drygt 650 olika fl askor, de 
allra fl esta just miniatyrer.

4711 och Shalimar
Att också parfymfl askor rym-
mer en hel del historia visar 
eau de colognen 4711 (Kölnisch 
Wasser) som blandades till av 
en apotekare i Köln redan 1792 
och då fanns i varianter för både 
invärtes och utvärtes bruk. Fort-

farande är 4711 en storsäljare 
och ett av de märken som Beni-
ta Strömberg särskilt samlar på. 
En annan favorit är Guerlains 
Shalimar som redan har 150 år 
på nacken.

Samlarutställningarna kan ses 
i museet till den 30 mars.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

Med fi lm och parfym i fokus

Samlare. Benita och Olle Strömberg visar sina samlingar 
av parfym och fotohistoria i Ålands museum. Här ses utställarna 
intill utställningens tyngsta objekt, en projektor för biograffi lm från 
1942. Figuren i bakgrunden är en skyltdocka.

Två ganska skilda samlarin-
tressen samsas hemma hos 
Olle och Benita Strömberg. 
Den som besöker Torget i 
Ålands museum under mars 
kan dels fi nna en samling 
kameror med betoning på 
fi lm, dels en stor samling 
parfymfl askor, de fl esta små 
miniatyrer.

Vi lever i en högtalarkultur där det över-
tydliga hotar göra oss döva för allt som inte 
genast är användbart eller lätt att tyda.
 LEIF ZERN i Dagens Nyheter”
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7–9 mars 2008
Fredagen den 7 mars
16.00 Invigningsatal av Jörn Donner 

Musik: Sofia Chanfreau och Anton Krantz 
19.30 Kvällsprogram med Clara Diesen, Mohamed Omar,   

Philip Teir, Helena von Zweigbergk, Mikaela Taivassalo, 
Ulf Karl Olov Nilsson
Musik: Caroline af Ugglas
Entré 20 euro. Under 20 år 7 euro. Servering

Lördagen den 8 mars
09.30 Nyutkommen åländsk litteratur presenteras av 

Benita Mattsson-Eklund och Jan Kronholm
10.30 Ålands kulturdelegation delar ut årets litteraturstipendier
11.00 Sonja Nordenswan i samtal med Karin Erlandsson
11.30 Daniel Sjölin och Mohamed Omar
12.00 Mikaela Taivassalo i samtal med Katarina Gäddnäs
12.30 Merete Mazzarella
13.00 Arne Dahl
13.30 Agneta Ara samtalar med Sanna Tahvanainen
14.00 Jörn Donner i samtal med Jonna Ekman 
14.30 Barbara Voors i samtal med Karin Erlandsson 
15.00 Arne Dahl, Göran Greider och Katarina Gäddnäs

19.30 Litterär supé med Katarina Gäddnäs och Kent Danielsson, 
Daniel Sjölin, Barbara Voors, Merete Mazzarella, 
Arne Dahl och Jörn Donner.
Musik: Nina Ramsby & Martin Hederos
Pris 55 euro inklusive supé. 

Söndagen den 9 mars
11.00 Litterär predikan med Göran Greider i S:t Görans kyrka
12.30 Litterär stavgång genom det gamla Mariehamn. 

Start vid kyrkan, avslut vid stadsbiblioteket. 
Ciceron Kjell Andersen.

Fri entré till dagsprogrammen.  Välkomna!
Med reservation för ändringar.

Mariehamns stadsbibliotek

www.litteraturdagarna.ax

��vPDet är 
inte svårt att vara modig 
om man inte är rädd.

Tove Jansson

Ålands litteraturförening r.f. ordnar

Medverkar gör bl.a. Leo Löthman, Sonja Nordenswan,
Kiki Alberius-Forsman och många fler. Anna Rydén
underhåller med egna sånger tillsammans med
Kaj Sundblom på piano.

Efter programmet spelar upp till dans.
I pauserna är scenen öppen för den som vill framföra
egna texter.
Konferencier är Kurt Lindbom. Fri entré.

ÖPPET HUS FÖR
ÅLÄNDSKA SKRIVARE

lördagen den 8.3 kl. 19.00 på restaurang Pommern.
Temat är dagen till ära kvinnomod och kvinnor och sjöliv.

Greta Sundström

Föreningen Ålands orgelfestival arrangerar en resa 
i samband med

”Festival Olivier Messiaen 100 år”
i Stockholm 10–12.4.2008

Ämnen som naturen, kärleken och tron behandlas. Kon-
serterna i Historiska museet och S:t Jakobs kyrka spelas in 
av Sveriges radio. Medverkande är Carl-Axel Dominique, 
Anders Ekenberg, Oskar Ekberg och Mattias Wager m.fl. 
Presentation av ny orgel i Cavaillé-Coll-stil i Sundbyberg. 
Ev. besök på ”Nordiska trädgårdar”.

Program

Torsdag 10/4
14.00 ”Fåglar, färger, förströstan” i St Jakobs kyrka. 
 Carl-Axel Dominique, Anders Ekenberg m.fl.

Fredag 11/4 
10.30 Utflykt till Sundbybergs kyrka. Presentation av 
 Åkerman & Lunds nya orgel i Cavallé-Coll stil, 
 Jörgen Lindström
18.00 Tjugo betraktelser över Jesusbarnet. Oskar 
 Ekberg, piano. Historiska muséet, Barocksalen

Lördag 12/4
15.00 Konsert ägnad Messiaen och hans samtida i 
 St Jakobs kyrka. Organist Mattias Wager

Pris 313 EUR. Då ingår buss, båt, sjöfrukost, övernatt-
ning i dubbelrum inkl. frukost och inträde till konserterna. 
Närmare info Stefan Snellman, tel. 13596. Anmälan till 
Williams Buss tel. 28000 senast 13 mars kl 11.00.

Välkommen till en
musikupplevelse utöver 

det vanliga!

Förra veckan ordnade Ålands 
bildningsförbund och Önning-
ebymuseets vänner en intensiv-
kurs i ikonmålning. Bildningsför-
bundets lokaler på Ålandsvägen 
har förvandlats till ateljé och ett 
tiotal personer sitter böjda över 
de små konstverken.

Marianne Häggblom har ti-
digare avslutat tre ikoner och 
målar nu på sin fjärde. Ikoner 
är bilder av heliga människor el-
ler händelser, och Marianne har 
valt att måla av ett motiv före-
ställande ärkeängeln Mikael.

– Det svåraste är ansiktet, 
tycker hon.

Läraren Liisa Mäkelä från 
Helsingfors är en skicklig ikon-
målare som har haft utställ-
ningar i Europa, Australien och 
USA.

– Jag lärde mig måla av en 
katolsk präst, Fader Robert de 
Caluwé, för 30 år sedan.

Egen handstil
Även om det fi nns många regler 
att följa inom ikonmålningen är 
ingen ikon den andra lik, enligt 
Liisa Mäkelä.

– I skolan lär sig alla först att 
skriva på samma sätt men så 
småningom utvecklas handsti-
len. Så är det också med ikon-
målning. Det är lätt att se vem 

som har målat mycket eftersom 
de har hittat sin egen stil.

De vanligaste motiven är Je-
sus Kristus, jungfru Maria och 
bibelns änglar och profeter.

Jordfärger
Kursdeltagarna målar på en 
träskiva täckt med en påklistrad 
duk. Lim och kalkvatten stryks 
på i lager och slipas för att ytan 
ska bli så jämn som möjligt. 

Färgen som används är ägg-
tempera, bestående av pulver-
färg, äggula och vatten. Mest 
används jordfärger.

– Grundidén är att man börjar 
med det mörka och sedan målar 
de ljusare nyanserna, säger Liisa 
Mäkelä.

Konstnärer börjar ofta med 
att skissa motivet mitt på papp-
ret, men inte ikonmålarna som 
målar utifrån kanterna och inåt 
och sparar ansiktet till sist.

Avslutningsvis bestryks bilden 
med möbellack.

Kerstin Geust har varit med 
på kursen tidigare men tycker 
fortfarande att ikonmåleriet är 
en riktig utmaning.

– Det är svårt men roligt. Jag 

tror att man aldrig blir fullärd, 
säger hon med ett leende.

Det fascinerande med ikoner-
na är bland annat symboliken i 
motiven.

– Det är så mycket innehåll i 
varje bild och varje detalj bety-
der något.

Text och foto: ANNIKA KULLMAN
                annika.kullman@nyan.ax

tfn 528 455

Ikonmålning en utmaning

Ivriga 
ikonmå-
lare. Det här 
gänget deltog 
i förra veckans 
intensivkurs i 
ikonmålning. 
Sittande från 
vänster Stig 
Petrone, Pirkko 
Manselin, Tea 
Ojala, Liisa 
Mäkelä, Kristina 
Cleve och Ulla 
Kotilainen-Wal-
lén. Stående 
i bakre raden 
Eila Mattsson, 
Vuokko Kar-
mela, Kerstin 
Geust, Bir-
gitta Björkqvist, 
Regina Stanley 
och Marianne 
Häggblom.

Med små, små rörelser må-
lar Marianne Häggblom färg 
på en träplatta. Äggtempe-
ran stryks på i tunna lager.

– Det är en utmaning och 
man måste kämpa. Men jag 
har inte bråttom, säger hon.

Följ med Nyan på kurs i 
ikonmålning.

Noga med detal-
jerna. Marianne Häggblom 
målar på sin fjärde ikon. Jag är 
en petmaja, säger hon själv.

Vackra färger. Marianne Häggbloms ikon föreställer St Göran och draken.

Fotnot: Ordet ikon här-
stammar från grekiskans 

eikón och betyder bild.
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Västra utfarten, tel *5252 • Tom Enestam 525 303, Tony Sommarström 525 309

Bilförsäljningen öppet vardagar 9-17, lördagar 11-14

www.motorcompany.ax

Den avancerade fyrhjulsdriften AWD kan nu fås till följande Volvo -modeller: S40, V50, S60, V70 och S80. I modellerna Volvo XC70 och XC90 är fyr-

hjulsdriften AWD som standard. Allt fl er väljer den kraftiga och ekonomiska dieselmotorn D5 (185 hk/400 Nm) som motoralternativ i stora Volvobilar. 

Volvo är den mest köpta fyrhjulsdrivna bilen i premiumklassen i Finland*. Kom på en AWD-provkörning och jämför förhållandet mellan pris och kva-

litet, så vet du varför. 
*Källa: Fordonsförvaltningscentralen/Kauppalehti 121, 12/2007

Volvo V70 Sportswagon modellserien, pris från 38.800 € + lk. 600 €, tot. från 39.400 €. EU-komb. 6,0–11,5 l/100 km, CO
2
 157–275 g/km. 

PROVKÖR NU VOLVO AWD
– DEN MEST KÖPTA FYRHJULSDRIVNA BILEN I SIN KLASS.

VÄLKOMMEN PÅ AWD-PROVKÖRNING
X–XX.X.

TURNÉ

FRÅGA DIN FÖRSÄLJARE OM
VÅR AWD-FÖRMÅN!

Bilarna på bilden är extrautrustade.

www.volvocars.fi  • www.volvocars.se

5-8.3 vard. 9-17 & lördag 10-14

 Kaffe & dopp!
Vi bjuder på

Den knipan har kommunen 
hamnat i på grund av de nya 
landskapsandelssystemet. Land-
skapet betalar inte längre för in-
vesteringar i kommunerna utan 
bara för driften, men Finström 
fi ck in daghemsbygget i plane-
ringen inför omläggningen av 
systemet, vilket betyder att man 
får 55 procent av kostnaden för 
bygget av landskapet.

Men – det fi nns ett stort men: 
Landskapet betalar bara om 
kostnadsramen på 2,8 miljoner 
euro håller, annars går kommu-
nen miste om hela bidraget och 
måste betala allt på egen hand. 
Bygget måste komma i gång i 
år, annars blir det inget land-
skapsbidrag.

Från början räknade man på 
ett nytt daghem med fem avdel-
ningar, två för småbarn i åldern 
1-3 år och tre för större barn. 
Det blev för dyrt.

Nu planerar man för fyra 
avdelningar där småbarnen 
får bara en avdelning, trots att 
trycket åtminstone just nu är 
störst inom den åldersgruppen. 

Problemet är att också det al-
ternativet blir dyrare än 2,8 mil-
joner.

Därför vill kommunstyrelsen 
ha hjälp av föräldrar och andra 
för att veta hur man ska gå vi-
dare. Vid informationsmötet 
i Källbo skola i måndags pre-
senterades styrelsens förslag 
till nytt daghem som ska ersätta 
mögelskadade Godby daghem 
och småbarnsdagiset Lindebo. 
Nya dagiset placeras nära Käll-
bo skola.
� Fyra avdelningar med tillred-

ningskök – kostnad 3 miljoner 
euro.
� Fyra avdelningar med mot-
tagningskök, det vill säga den 
varma lunchen tillreds i Källbo 
skolas kök medan mellanmål 
tillreds i dagiset. Ombyggnad av 
Källbo kök ingår i kalkylen på 
3,1 miljoner euro.
� Fyra avdelningar med mot-
tagningskök, länkat till Källbo 
skola. Kostnad 3,3 miljoner 
euro.

I ingetdera fallet klaras alltså 
kostnadskakylen.

På måndag kväll ska fullmäk-
tige ta sig an daghemsfrågan 
som alltså inte är helt enkel.

Finströms ekonomi är inte 
den bästa och har inte varit det 
på fl era år. Trots ett extra till-
skott från landskapet på 900.000 
euro för i år så går budgeten på 
minus med över 130.000 euro.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

tfn 528 471

Kostnadsramen på 2,8 miljoner euro måste hållas

Finström vill bygga dagis
trots att pengarna saknas

Har inte råd. Finströms kommun har inte råd att bygga nytt 
daghem, men man har heller inte råd att säga nej till 1,5 miljoner 
euro i landskapsbidrag för daghemsbygget – pengar som går 
förlorade om bygget inte inleds i år, säger kommunstyrelsens 
ordförande Roger Höglund.

Finströms kommun har 
egentligen inte råd att 
bygga det nya daghemmet 
i Godby.

– Men vi har inte heller 
råd att låta bli, säger kom-
munstyrelsens ordförande 
Roger Höglund.

På minus. Kommundirek-
tör Katarina Sundberg har inga 
lysande siffror att visa upp i den 
kommunala budgeten. Trots 
extra tillskott från landskapet går 
kommunen på minus också i år.

Ska ersättas. Det planerade daghemsbygget ska ersätta 
nuvarande Godby daghem som är fuktangripet. 
 Arkivfoto: ERKKI SANTAMALA
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För en vecka sedan, den 27 februari, ge-
nomfördes de första fulltandvårdsupp-
dragen med helt sövda patienter inom 
ÅHS. Det innebär att man numera kan 
laga permanenta fyllningar, göra rotfyll-
ningar och dra ut tänder medan patien-
ten är nedsövd. 

Tidigare har man bara kunnat utföra 
enklare åtgärder under narkos, så perso-
ner som inte klarat av ”normal” tandvård 
har fått åka till Åbo universitets central-
sjukhus för att sövas och behandlas. En 
resa som kan vara både tung och kostsam, 
både för patienten själv och för anhöriga 
eller andra eventuella följeslagare.

Både barn och äldre
Narkostandvård är en sista utväg för per-
soner som är väldigt rädda för att gå till 
tandläkaren, vilket är ungefär 8-10 fall 
per år på Åland. De fl esta är barn, men 
det kan även vara bra för personer som 
helt enkelt inte förstår eller kan hantera 
ett tandläkarbesök. Det kan till exempel 
vara personer med utvecklingsstörning 
eller demens.

Enligt ledande tandläkaren Klas Silf-
verberg fi nns det utan tvivel ett stort 
mörkertal av tandvårdsrädda personer.

– Kanske vågar de höra av sig till oss 
nu. Jag hörde faktiskt just om en 64-årig 
man som inte varit till tandläkaren på 
över 50 år. Han hade upplevt något när 
han var till tandläkaren som 13-åring och 
blev så rädd att han aldrig gått tillbaka, 
säger Klas Silfverberg.

Lämnar över
Klas Silfverberg ser det som en stor och 
historisk händelse att man nu på Åland 
kan ge fullskalig narkostandvård.

– Under åren har vi fått många påstötar 
om detta, från till exempel Ålands handi-
kappförbund, och det har även varit ett 
av mina egna skötebarn, säger han, och 
berättar att nu är hans två sista hjärter-
frågor avklarade. 

Förutom narkostandvården jobbade 
Silfverberg för bra lokaler för ÅHS tand-

vård, och det har man numera i nybygget 
på Ålandsvägen 26.

– Så nu tänker jag börja trappa ner, ef-
ter 22 år som ledande tandläkare tänker 
jag lämna över till yngre förmågor, säger 
Klas Silfverberg.

På sjukhuset
Narkostandvården handlar alltså om van-
lig tandläkarvård, som lagning av hål el-
ler putsning av tandsten. Specialskador, 
som uppstår i samband med till exempel 
olyckor förs fortsättningsvis till experter 
utanför Åland.

Det har inte gjorts några nyanställ-
ningar med anledning av narkostandvår-
den, utan en tandläkare och tandskötare 
som tidigare jobbat med narkostandvård 

utanför Åland har under hösten auskul-
terat vid sjukhus i Sverige för att fräscha 
upp sina kunskaper.

Det är stränga krav som gäller för att 
få sövas under sin tandvård. Alla patien-
ter som vill få narkostandvård måste först 
göra ett besök hos tandvårdsenheten på 
Ålandsvägen för att diskutera med nar-
kostandläkaren och ta röntgenbilder. 
Om det då visar sig att ”normal” vård är 
helt utesluten får man sedan en tid för 
narkosvård.

Själva narkostandvården görs sedan i 
samarbete med op-personalen vid cen-
tralsjukhuset.

– Jag vill framhålla narkosöverläkare 
Markku Räty och operationspersonalen 
som gjort detta möjligt, säger Klas Silf-
verberg.

Vid behov
Operationssal delas med ögonläkaren, 
en sal som annars delvis skulle stå tom. 

– Så den här verksamheten sinkar ing-
en annan, utan leder snarare till inbespa-
ringar. Tidigare har ju tjänsten köpts av 
sjukhuset i Åbo och det har inte varit helt 
billigt. Även för patienten blir det billi-
gare, man slipper resan och eventuell föl-
jeslagare slipper vara borta från jobbet, 
säger Klas Silfverberg.

Troligtvis blir det inte ens en dag i 
veckan som narkostandvård utförs, men 
det anpassas efter behovet. En narkos-
tandvårdspatient kommer in på morgo-
nen och ska sedan kunna åka hem igen 
på kvällen.

– Det gäller att komma i håg att nar-
kostandvård är är inget som utförs på väg 
till frissan utan är en sista utväg då inget 
annat är möjligt. Det löser ju inte det 
bakomliggande problemet, säger Klas 
Silfverberg.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463
Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

tfn 528 471

Fullständig tandvård under narkos
Historiskt nyhet för personer med tandläkarskräck

Sov och bli lagad. Vissa klarar inte av att hantera ett tandläkarbesök. För dem fi nns nu ett alternativ då all tandvård kan utföras under narkos även på Åland. Här är det tandläkare Maria Isaksson 
och tandskötare Evelyn Geelnard som ser till att en, fullt vaken, patient får fi na och hela tänder. Behandlingen av nedsövda patienter utförs vid Ålands centralsjukhus.

Uppemot 10 procent av befolkningen beräknas ha 
sådan tandläkarskräck att de inte vågar gå till tandläka-
ren. Men nu fi nns äntligen lindring på hemmaplan. Inom 
ÅHS erbjuder man numera fullskalig narkostandvård.

– Det här är en historisk händelse på Åland, säger 
ledande tandläkaren Klas Silfverberg.

Glad tandläkare. Ledande tand-
läkare Klas Silfverberg är mycket nöjd 
med att man nu kan erbjuda ålänningarna 
fullständig narkostandvård på hemmaplan. 
– Det var mitt sista skötebarn, nu tänker jag 
lämna vidare till unga förmågor, säger han.
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Åland 24 gör en slags Big 
Brother-variant under köp-
mannamässan. I Nya Ålands 
och Åland 24:s gemensamma 
monter kommer en säng och 
reportrarna Tomas Henriks-
son och Kalle Fagerström att 
finnas från fredag eftermid-
dag tills mässan stänger på 
söndag.

– Så gott som allt vi gör 
direktsänds via ip-tv. Vi ar-
rangerar också tävlingar och 
engagerar våra tittare på alla 
möjliga, tänkbara sätt, säger 
Tomas Henriksson.

Bloggar också
Bland annat hoppas man 
inte behöva leva på mässmat 
som hårda karameller och 
ostprover. Där hoppas man 
tittarna kommer till hjälp.

– Vi bloggar också under 
hela helgen och sätter upp 
små inslag på Åland 24:s 
hemsida.

Dusch finns i Baltichallen. 
– Då får vi nog ta med små 

handkameror för att få allt 
filmat, funderar han.

Smoothies med Micke
Nya Ålands och Åland 24:s 
monter har tema morgon. Det 
betyder frukostkänsla.

– Micke Björklund gör 
smoothies mellan klockan 12 
och 14 på lördag och söndag, 
säger Tomas Henriksson.

KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

tfn 528 467

Fotnot: Adressen till blog-
gen är  kalleochtomas.blogg.
se

Två nätter på köpmannamässan

Sov gott. Åland 24:s 
reportrar Tomas Henriksson 
och Kalle Fagerström skall hela 
helgen under Köpmannamäs-
san bo i Baltichallen. Allt de gör 
sänds via ip-tv. 
 Foto: ANDREAS DIENERT

Åland 24:s reportrar 
Tomas Henriksson och 
Kalle Fagerström skall bo 
i Baltichallen under hela 
köpmannamässan. Nästan 
allt de gör under de två 
dygnen direktsänds via 
ip-tv.

– Jag tar med tandborste 
och plattång. Allt annat 
behöver vi våra tittares 
hjälp med att skaffa, säger 
Tomas Henriksson.

Stjärnkocken. Michael Björklund lagar smoothies i Nya 
Ålands och Åland 24:s monter mellan klockan 12 och 14 på lör-
dag och söndag.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS
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BoVision Ab
Uppgårdsv. 2
Tel: 13378 Mob: 0457-3430696
bovision@aland.net

Vi bjuder på fri uppvärmning i 10 år

Köp ett

Monter 21

Köpmannamässan

www.nyan.ax

Susanne Sirén, Benjamin 
Blom och Pontus Sandström 
organiserar ettorna och två-
orna till köpmannamässans 
alla små, men nödvändiga 
uppgifter. Susanne ansvarar 
för biljettförsäljningen och 
garderoben, Benjamin för 
parkeringen och ordnings-
vakterna och Pontus ansva-

rar för våffelförsäljningen 
och lekhörnan.

Sammanlagt har de ansvar 
för ett ungefär femtio personer 
skall vara på rätt ställe på rätt 
tid och göra rätt uppgifter.

– Det värsta som kan hända 
att fl era inte dyker upp. Är det 
bara en person som uteblir kan 
någon av oss hoppa in, men fl er 
får inte skolka, säger Susanne. 

Det största praktiska arbetet 
inleds i dag. Nu skall allt ställas i 
ordning, bäras och kånkas.

Trion har satt upp arbetssche-
man där varje dag är indelad i 
tre pass och hela helgen i nio 
pass. Några överraskningar har 
man inte hittills stött på.

– Någon är bortrest som vi 
inte visste om då vi gjorde lis-

torna, men allt har löst sig, säger 
Benjamin.

Under arbetets gång har de 
lärt sig ta ansvar.

– Skall man åta sig något som 
det här skall man fundera om 
man klarar av ansvaret och om 
man har tid. Men det har varit 
jätteroligt, och jag skulle gärna 
göra det på nytt säger Susanne.

– Jo, fast jag skulle nog vänta 
ett tag innan jag gör något lik-
nande igen, säger Benjamin.

– Det är bara Benjamin som 
har körkort så han har varit 
tvungen att skjutsa oss överallt. 
Det har nog varit lite krångligt, 
säger Pontus.

KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

tfn 528 467

Köpmannamässan bakom kulisserna

Medar-
rangörer. 
Susanne Sirén, 
Benjamin Blom 
och Pontus 
Sandström är 
med och organi-
serar köpman-
namässan. 
 Foto: ANDREAS 
 DIENERT

Se till att du har gott om tid 
och att någon av arrangö-
rerna har tillgång till bil.

Det rådet ger Susanne 
Sirén, Benjamin Blom och 
Pontus Sandström som alla 
går på tvåan i handelsläro-
verket och som är med och 
arrangerar helgens köp-
mannamässa.
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Den nya landskapsregeringen 
under ledning av lantrådet Vi-
veka Eriksson (lib) har nu sut-
tit i 100 dagar. I går bjöd man 
in representanter för närmare 
30 olika organisationer, institu-
tioner och företag till en diskus-
sion med information om hur 
arbetet med regeringsprogram-
met framskrider helt konkret.

Det framkom att majoriteten 
av de mål som lyfts fram i pro-
grammet redan är under någon 
form av behandling.

– Vi har väldigt mycket på 
gång nu i form av olika bered-
ningsarbeten och arbetsgrup-
per, konstaterade Viveka Eriks-
son.

Bättre villkor
Landskapsregeringsledamot 
Katrin Sjögren (lib), som har 
social- och miljöfrågorna på sitt 
bord, var först ut med att redo-
göra för vad som helt konkret är 
på gång.

Hon berättade att man i en 
arbetsgrupp nu undersöker hur 
man skapa bättre villkor för de 
pensionärer som, enligt en rap-
port från ÅSUB, lever under 
existensminimum.

Frågan är komplicerad efter-
som delar av lagstiftningen hör 
till rikets behörighetsområde 

och stödinsatser påverkas av ett 
mångfald av regler.

Många bollar
– Dessutom kräver problemet 
också att man defi nierar vad en 
skälig minimiinkomst på Åland 
är, sade Sjögren.

Hon betonade att det inte 
fi nns några snabba lösningar 
men däremot långsiktiga.

Andra frågor som Sjögren har 
lyft upp på bordet och nu job-
bar konkret med handlar bland 
annat förbättrade förhållanden 
för de funktionshindrade, ett 
handikappolitiskt program, ef-
fektivare missbrukarvård, ett 
djurskyddshem och en miljöbil.

– Det är många bollar i luften, 
konstaterade hon.

Alkolås på bilar
Trafi kminister Runar Karlsson 
(c) valde att lyfta fram trafi ksä-
kerheten som en av de viktiga 
frågor han arbetar med just nu.

– Konkret handlar det bland 
annat om mopedkörkort och 
alkolås på bilar som ägs av per-
soner som har blivit fast för ratt-
fylleri.

Planeringen av Föglötunneln 
fortsätter, nu tar man fram det 
som behövs som underlag för 
ett lagtingsbeslut i frågan, bland 
annat en miljökonsekvensbe-
dömning av projektet.

Mera buss
En vajerfärja mellan Åva och 
Jurmo är också på gång och 
dessutom lovade Karlsson att 
det skall bli trådlöst bredband 
ombord på färjorna genast då 
det är tekniskt möjligt.

– Jag skall också göra ett nytt 
försök med att få ålänningarna 
att åka mera buss, sade han och 

konstaterar att bussresenärerna 
sviker trots att busspriserna har 
sänkts.

– Vi vet inte vad vi skall göra. 
Kanske det nu gäller att få fram 
budskapet att den som vill räk-
nas som miljömedveten skall 
välja bussen.

En ändring
Finansansvarige Mats Perämaa 
(lib) konstaterade att Åland nu 
har formell möjlighet att påver-
ka utformningen av den så kall-
lade tullkodexen i och med att 
EU reformerar regelverket för 
gränshandeln.

– Att få till stånd en ändring 
är lättare nu än då tullkodexen 
har godkänts, sade Perämaa.

En arbetsgrupp med repre-
sentanter för landskapsreger-
ingen och näringslivet tittar nu 
närmare på den frågan samti-
digt som man har täta kontakter 
med ministeriet i Helsingfors.

Lika lön
Jämställdhet och lika lön för 
samma arbete är en annan fråga 
som just nu är under behandling 
i Perämaas regi.

Vicelantrådet Britt Lundberg 
(c), som har utbildning och kul-
tur under sin ministerpost, har 
även hon många bollar i luften.

– Vi har bland annat ett ung-
domspolitiskt program på gång 
och ett stort projekt som hand-
lar om arbetsvalidering och livs-
långt lärande.

Gymnasialstadiereformen är 
på gång i tätt samarbete med 
skolorna, riktlinjerna för den 
nya hantverksskolan håller på 
att formas och Högskolan på 
Åland skall utvärderas med må-
let att också den utbildningen 
skall utvecklas. Dessutom job-

bar landskapsregeringen aktivt 
med att tillsammans med kom-
munerna hitta en lösning på 
Medisfrågan.

Minska klyftan
Näringsminister Jan-Erik 
Mattsson (c) berättade att han, 
från och med slutet av mars, 
kommer att besöka de åländska 
kommunerna för att informera 
om de möjligheter det nya jord-
bruks- och näringsprogrammet 
ger.

Mattsson håller också på att 
bygga upp ett nära samarbete 
med näringslivet på Åland för 
att diskutera fl era olika frågor, 
bland annat behovet av arbets-
kraft. Dessutom föreslog han, 
som svar på en publikfråga, att 
man arrangerar årligen åter-
kommande symposium för nä-
ringslivet för att minska klyftan 
mellan beslutsfattare och land-
skapsregeringen.

Fossila bränslen
Vad skärgården beträffar kon-
staterade Mattsson att land-
skapsregeringen har beslutat 
att ge skärgårdsnämnden högre 
status och utökade resurser.

Kansliminister Roger Eriks-
son (lib) berättade för sin del 
att han är involverad i ett arbete 
med att ta fram en energistra-
tegi för Åland. Strategin skall 
handla om allt från avfallshan-
teringsfrågor till ett Åland som 
en dag är helt fritt från använd-
ningen av fossila bränslen.

Inom självstyrelsepolitiken 
har det tillsatts en parlamenta-
risk grupp som tittar närmare 
på hur man kan göra det lättare 
för företag utifrån att etablera 
sig här utan att självstyrelsela-
gens bestämmelser om närings-

rätt och jordförvärv förlorar sin 
betydelse.

Två intressen
– Det är svåra frågor där två 
intressen måste kunna mötas, 
konstaterade Roger Eriksson.

Vid diskussionen i går fram-
kom det också att det numera 
är Eriksson, och inte längre ut-
bildnings- och kulturavdelning-
en, som har frågor som berör 
integration och mångkulturella 
Åland på sitt bord.

– Integration är så mycket 
mera än kultur och passar bätt-
re på kansliavdelningen.

Landskapsregeringen jobbar 
med ett integrationsprogram 
som bland annat handlar om 
utbildning och arbetsvalidering.

Frågan förankrad
Det stora arbetet som skall leda 
till hållbar utveckling har också 
satts i gång.

– Vi har haft två möten, ett 
som var ren brainstorming och 
ett som gick mera ut på att 
strukturera frågan, sade Viveka 
Eriksson.

– Just nu handlar det mest om 
att utbilda oss själva men också 
att se till att få frågan förankrad 
i lagtinget om landskapsreger-
ingen skulle falla, sade Katrin 
Sjöblom.

Under vårens lopp kommer 
de första rapporterna att bli 
klara. Vad den nya landskapsre-
geringen ekonomiskt har priori-
terat framgår ur tilläggsbudge-
ten som kommer nu i slutet av 
månaden.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
                  titte.tornroth@nyan.ax

...som har många bollar i luften
Hållbar utveckling, en 
långsiktig ekonomisk pla-
nering, en energistrategi 
och bättre villkor för de på 
Åland som har det svårast 
ekonomiskt.

Det är några exempel på 
de komplicerade frågor 
som landskapsregeringen, 
under sina första 100 
dagar vid makten, har tagit 
itu med helt konkret .

Landskapsregeringen kall-
lade i går till ett möte för att 
redogöra för vad man hittills 
har åstadkommit rent kon-
kret, det handlade om en upp-
följning av regeringens hand-
lingsprogram.

Lantrådet Viveka Eriks-
son (lib) betonade i början av 
diskussionen att landskaps-
regeringen satsar på att fi nna 
lösningar som är hållbara på 
lång sikt och på att se till att 
besluten är väl förberedda 
och väl förankrade.

Involvera parter
Tillsammans var ett ord som 
hon valde att lyfta fram. Poli-
tikerna i landskapsregeringen 
har varit måna om att inte-
grera ledande tjänstemän i de 
frågor som bedrivs och också 
att involvera de parter som 
berörs av olika beslut i förar-
betet.

Kontakter med ledande 
politiker i Finland och Sve-
rige har knutits och utveck-
lats, i vår startar en kommun-
runda som pågår i två år och 
ett informationsstrategiskt 

program till massmedia är 
på gång.

Den här medvetna öppen-
heten och viljan att kommu-
nicera, lyssna och samarbeta 

fick beröm i går under de le-
digare samtalen i pausen.

Också under pågående 
diskussion var det ett par 
personer som utryckte sin 

uppskattning över den up-
penbara samarbetsviljan 
som finns.

Landskapsregeringens ar-
betsmetoder blev även de 

föremål för positiva reaktio-
ner. 

Samtliga lagförslag som 
ligger på regeringens bord 
har värderats och fått en 

prioriteringsordning och 
samma sak med de projekt 
som skall genomföras.

– Den här landskapsreger-
ingen skiljer sig från tidigare, 
arbetet är välstrukturerat med 
tydliga strategier, sade trafi k-
minister Runar Karlsson (c) då 
Nya Åland bad honom jämföra 
med tidigare landskapsreger-
ingar som han har suttit i.

Har det någon betydelse 
att det är kvinnlig led-
ning?

– Jag tror att det kan bero på 
kvinnorna!

Intern revision
Att, som i går, öppet gå ut och 
informera om vad som är på 
gång uppskattades också på dis-
kussionen. Mera av dylikt utlo-
vades i framtiden.

– Vi har planer på att ordna 
en liknande diskussion och i 
höst, sade Viveka Eriksson.

Om två år planerar land-
skapsregeringen att arrangera 
en ännu större offentlig genom-
gång av sitt arbete, en form av 
”intern revision”.

I tidningen Åland i tisdags 
får landskapsregeringen också 
ett klart godkänt betyg för sin 
handläggning av sakfrågor i en 
enkät med  representanter för 
olika organisationer och insti-
tutioner.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
                titte.tornroth@nyan.ax

En uppskattad politisk ledning...
Landskapsregeringen 100 dagar:

Berättade öppet. Hela landskapsregeringen var på plats för att berätta hur man konkret lever upp till sitt handlingsprogram.
 Foto: ANDREAS DIENERT

Efter 100 dagar vid makten 
får den nya landskapsre-
geringen beröm för väl-
strukturerat arbete, tydliga 
strategier, öppenhet och 
förmåga att kommunicera.

– Jag tror att det kan 
bero på kvinnorna, säger 
trafi kminister Runar Karls-
son (c).

� Vicelantrådet Britt Lund-
berg (c) har på enskild före-
dragning beslutat att tillsätta 
en kommitté med uppdrag att 
utarbeta ett ungdomspolitiskt 
program för Åland.

– Tillsättandet av kommit-
tén är ett led i arbetet med att 
förverkliga de målsättningar 
som regeringen har formule-
rat på det ungdomspolitiska 
området. Landskapsreger-
ingen vill ge ungdomar re-
ella möjligheter till påverkan 
och delaktighet och anser att 
ungdomars engagemang, ska-
pande förmåga och kritiska 
tänkande skall tas tillvara som 
en samhällsresurs, sägs i ett 
pressmeddelande.

Medlemmar i kommittén 
är följande.

För centern: Simon Pellas 
(suppleant Fredrik Erlands-
son), Gunilla Schåman (Jes-
sica Nylund).

Liberalerna: Nina Smeds 
(Pamela Sjödahl), Tommy 
Sjöblom (Niclas Fabritius).

Fs: Mats Lundberg (Catha-
rina Henriksson).

Obundna: Carita Nylund 
(Ted Häggblom).

Socialdemokraterna: Igge 
Holmberg (Anna Vesa).

Ålands framtid: Mari Wick-
ström (Tomas Sundberg).

Till ordförande utsågs Si-
mon Pellas, sekreterare är 
ungdomskonsulent Lotta 
Angergård.

Kommitténs mandat sträck-
er sig i första hand till och 
med 31 december i år. Den 30 
september ska man lämna en 
mellanrapport till landskaps-
regeringen. (ms)

Unga ska få
politiskt
program
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Malin Tillström
Epost: malin.tillstrom@nyan.ax
Telefon: 528 478

Det har varit många turer fram 
och tillbaka angående Sleipners 
ridväg. Ett stort problemet har 
varit det känsliga Natura 2000-
området runt anläggningen som 
länge begränsat klubbens möj-
ligheter till expandering.

Enligt den nya plan som fri-
tidsnämnden i Mariehamn god-
kände i torsdags ska ridvägen 
nu gå norr om ridanläggningen, 
mellan Järsövägen och koloni-
lotterna. Tidigare var ridvägen 
planerad till att gå söder om 
Sleipners anläggning.

Ett bra komplement
För ridklubben betyder den 
nya ridvägen mycket. För första 
gången för de chansen att rida 
ute i naturen, något som tidi-
gare nästan varit omöjligt.

– Det är viktigt inte bara för 
ryttarna utan även för hästarna, 
säger Åsa Nordström som har 
hand om Sleipners administra-
tiva frågor.

Ridvägen fortsätter en bit 
längs Espholmsvägen och gör 
sedan en avstickare till hagarna 
väster om Espholmsvägen. Byg-
get av ridvägen ansvarar teknis-
ka verken för och de har bevil-
jats ett anslag på 20.000 euro.

– Det här blir ett komplement 
till vad vi kan erbjuda i ridning, 
säger Nordström. Vi har bland 
annat en del turister som bokar 
ridturer.

I dag har ridklubben inte så 
många alternativ för ridning ute 
i naturen. Och när de väl beger 
sig ut kan det stundtals innebära 
stora risker för både ryttare och 
häst.

– I dag är det enda sättet vi 

kan rida på in mot Västernäs. 
Vi har kunnat rida på Lillängen 
men det är på inget sätt ridvä-
gar. Annars har vi försökt sam-
sas med den vanliga trafi ken.

Den nya vägen innebär bland 
annat att ryttarna slipper korsa 
den ibland hårt trafi kerade 
Järsövägen.

– Vi är naturligtvis glada om 
vi kan hålla oss på västra sidan 
som gott som möjligt, säger 
Nordström.

I mitten av februari 
beviljades ni 9.000 i 
bidrag av landskaps-
regeringen och nu blir 
det alltså en ny ridväg. 
Vad betyder detta för 
klubbens framtid?

– Det är klart att det betyder 
mycket. Bidragen betyder att vi 
kan hålla ridpriserna nere.

Och vad har ni på gång 
den närmaste tiden?

– I år är det ett ganska stort 

år för ridklubben Sleipner 
eftersom vi fyller 40 år och 
jubilerar för fullt i maj. Vi 
kommer också ordna täv-
lingar och det börjar redan 

nästa helg. Sedan är det täv-
lar i stort sett varje helg.

JOHAN LARSSON
johan.larsson@nyan.ax

tfn 528 462

Äntligen ridväg för Sleipner

Ut i naturen. Nu kan Sleipners ryttare och hästar bege sig ut på långa ridturer i det fria. Den nya ridvägen ska byggas mellan 
Järsövägen och kolonilotterna.  Foto: JONAS EDSVIK

RIDSPORT. Det blir en 
ny ridväg för ridklubben 
Sleipner. Den kommer att 
gå norr om deras anlägg-
ning på Espholm. Vägen 
har länge dividerats fram 
och tillbaka men till hösten 
räknar kommunen med att 
bygget kör igång.

– Det har vi jobbat myck-
et med och det betyder att 
vi kan komma ut i naturen, 
säger Åsa Nordström. För 
oss är det väldigt viktigt.

Slipper Järsövägen. Den nya ridvägen betyder att Sleip-
ners ryttare inte behöver korsa Järsövägen och därmed minimerar 
riskerna med övrig trafi k.  Foto: JONAS EDSVIK

� INNEBANDY. Futurica 
Sport & Education får inget 
evenemangsstöd för Futu-
rica Open i år. Det beslutade 
Mariehamns fritidsnämnd 
i torsdags. Enligt nämnden 
uppfylldes inte kriterierna för 
evenemangsstöd.

Futurica Open arrangeras 
25-27 juli. (jl)

Inget bidrag till 
Futurica Open

I fritidsförvaltningens förslag står det att ridvägen:
� röjs från kvistar och mindre träd.
� bör vara cirka 1,5 meter bred samt innehålla vissa avstickare 
försedda med hinder.
� beläggs med grus och bark där behov föreligger.
� bör anläggas så att den inte påverkar den känsliga natur 
som fi nns i området.
Det står även att ridklubben Sleipner involveras i detaljplane-
ringen av ridvägen.

Fakta/Ridvägen

� FOTBOLL. Åland United 
erbjöd under måndagen Ida 
Åkesson och Emelie Karl-
ström var sitt kontraktför-
slag. De båda spelade trä-
ningsmatchen mot Gävle i 
helgen och är en del i sam-
arbetet med Kristianstad 
DFF.

– Det är inte så mycket 
mer än att båda fått kon-
traktförslag och funderar 
över det, säger Uniteds ord-
förande Jan-Ove Fellman. 
Vi har inte sagt någon abso-
lut deadline men vill ha be-
sked så fort som möjligt.

Inom en till två veckor räk-
nar Fellman med besked. 
Dessutom kan ytterligare en 
spelare från Kristianstad vara 
aktuell lite längre fram. (jl)

United erbjuder 
testspelare 
kontrakt

� VOLLEYBOLL. Sollen-
tuna förlorade matchen mot 
Habo i elitserien i helgen 
och missade därmed fjär-
deplatsen. Matchen slutade 
2–3 efter setsiffrorna 23–25, 
25–23, 25–19, 34–36, 13–15 
och därmed slutade ålän-
ningen Johan Lindström 
och hans lagkamrater på en 
sjätte plats.

En seger och en fjärdeplats 
hade inneburit fler hemma-
matcher i det kommande 
slutspelen. I kvartsfinalen 
möter laget Team Valla som 
slutade trea i serien.

– Vi har spelat två jämna 
matcher mot dem, en vinst 
och en förlust (3–2 hemma, 
2–3 borta) och jag tror inte 
att det kommer se annorlun-
da ut i fortsättningen, säger 
tränaren L-G Eriksson till 
klubbens hemsida. (mt)

Sollentuna 
missade
viktig 
fjärdeplats

� SKYTTE. Det blev en klar 
seger för Iryna Tyletskaya 
i södra regionens SFS-täv-
lingar i Ekenäs i dagarna. 
Och inte nog med det, hon 
satte även nytt åländskt re-
kord med 375 poäng.

I samma klass sköt Cecilia 
Lund personligt rekord med 
351 poäng. Hon slutade på 
en tredje plats.

 Fredrik Blomqvist sköt 
553 poäng i den allmänna 
klassen och slutade tvåa. 
Samma placering fick Rune 
Karlsson i allmänna 60-års-
klassen när han skrapade 
ihop 358 poäng.

Resultaten är från SFS 
södra distrikt, placeringarna 
kan alltså ändras när norra 
distriktets resultat räknas 
ihop. (jl)

Åländskt 
rekord för 
Tyletskaya

� POKER. Nu på lördag fi -
rar Casino Paf internationella 
kvinnodagen med en poker-
turnering endast för tjejer. In-
köpet är 30+5 euro.

Förutom prispotten så kom-
mer vinnaren att få delta i 
Viking Ladies Charity Poker 
ombord m/s Cinderella 30 
mars. (jl)

Poker för tjejer 
på kvinnodagen

� �  IFK-fotboll: Oldboys och 
veteraner, söndagens träning fl yttad 
till Idrottsgården 17.30-19.00 pga 
Köpmannamässa. OBS tid och plats!

� �  IF Fram/ÅID-skidning: I kväll 
19.00 skidtävling i fristil vid Vikingaval-
len/skidskyttebanan i Jomala Håwe-bil 
junior ski-cup 1 för juniorer, DT-tävling 
för seniorer. Anmälning senast 18.30 
eller på 04573421606. Välkomna. 

� �  IFÅ: Årsmöte, torsdag 19.30 
(efter ÅID:s vårmöte), i Ålands Hotell & 
Restaurangskola, Mariehamn.

� �  RK Sleipner: På söndag 12.00 
ordnar ridklubben Sleipners Ungdoms-
styrelse X-lätt cup. Tävlingen är till för 
ryttare, som inte startat i fl er än tre 
tävlingar tidigare. Klasser: 1. Hoppning 
med stilbedömning 30 cm shetlands-

ponny, 50 cm ponny och 60 cm stor 
häst. 2. Dressyr X-lätt 2004. Pris: 8 
euro/klass eller 15 euro för hela cupen 
plus 5 euro hästhyra för ridskoleeki-
page. Anmälan sker till Sleipner senast 
tisdag 20.00 på 13418 eller e-mail: 
sleipner@aland.net.

� �  RK Sleipner: Hopptävling 
söndag 16 mars 12.00. Klasser: 1) 50 
cm clear round (öppen för ryttare som 
varken deltagit i mer än 3 hopptävlingar 
eller kommit runt en 70 cm eller högre 
tävlingsbana), 2) 70 cm A:1d (öppen 
för ekipage som ej startat i 90 cm eller 
högre klass). Anm. till Sleipner 13418 
eller sleipner@aland.net senast ti 11.3 
kl 20. Frågor: Sussi Hellsten 040-
7523903 .

� �  ÅID-friidrott: Ungdomsserie 
inomhus 2008, omgång 3, i Eckeröhal-

len på söndag. Tävlingen startar 16.00. 
Grenar F 9, 11/600 m, turbospjut. F 13, 
15/800 m, diskus. P 9, 11/ 600 m, tur-
bospjut. P 13,15/800 m, tresteg, diskus. 
Prisutdelning. Anmälningar senast kl. 
15.30 på startplatsen.

� �  ÅID: Vårmöte torsdag 19.00, i 
Ålands Hotell & Restaurangskola, Ma-
riehamn. Stadgeenliga förhandlingar, 
prisutdelning.

� �  ÅM i skidskyttesprint: Lördag 
14.15 med inskjutning 13.30-14.00. 
Anmälan ÅID på 19170 senast torsdag 
eller Niclas senast en timme före start 
vid frågor ring Niclas 0400193300.

� �  ÅMK-folkrace: Viktigt info möte 
på klubben på lördag 14.00. Endast för 
chaufförer, gamla som nya. Vid frågor 
ring Åse Ask.

Sportens kom ihåg

� IDROTT. På grund av låg 
besöksfrekvens under som-
maren beslutade Marie-
hamns fritidsnämnd i tors-

dags att Idrottsgården ska 
hållas stängd sex veckor 
under sommaren. Det är en 
vecka mer än förra året.

Idrottsgården är i år där-
med stängd mellan den 30 
juni och 10 augusti. (jl)

Idrottsgården stängd under sommaren

� SKIDOR. I söndags slu-
tade ålänningen Johanna 
Fellman på plats 37 i FM-
tävlingarna i Jämi. 

Hon tävlade i 17-årsklas-
sen och sträckan var 15 kilo-
meter klassisk.

– Johanna gjorde ett bra 
lopp i den tuffa terrängen 
och bättrade på placeringen 
under hela loppet. Från att 
ha legat kring 50:e i början 
av loppet steg hon till en 
slutlig 37: e plats i tävlingen. 

Med tanke på att sträckan 
var ny för Johanna och att 
tävlingen avgjordes i den 
klassiska stilen får man vara 
riktigt nöjd med resultatet, 
säger hennes tränare Jens 
Lindholm.

Fellman tävlade även i FM 
i sprint i Keuru den 23 fe-
bruari. 

Även här i 17-årsklassen 
och sträckan var 900 meter. 
Fellman slutade då på en 60:
e plats. (jl)

Godkänt resultat för skidande Fellman

BRIDGE 
Mariehamns Bridgeklubbs tävling, 3 
mars, 11 delatande par. 
1) Anki Rostén/Leif Grönqvist 101p., 2) K-
0 Gustafsson/Ben Öhberg 100p., 3) Kjell 
Hansson/Roffe Karlsson 96p., 4) Tony 
Brändström/Ted Jansson 95p.

DAGENS TV-TIPS 
Chelsea-Olympiakos, 
Champions League, åttondelsfi nal, 
Viasat Sport 1, 21.45.
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 Saltviks 
 Jaktvårds-
 förening

håller 

ÅRSMÖTE
onsdagen den 

12 mars kl. 19.00 
vid Renvalls

- Stadgeenliga ärenden

Styrelsen

Finströms kommun 
och Finströms 

kommunaltekniska Ab

utbjuder på 
entreprenad  

byggande av bygg-
nadsplaneväg och 
kommunalteknik

i kvarter 100-101
 i Godby.

Anbudshandlingar och 
närmare information 
erhålles från Byggnads-
kontoret, tel. 431 526.

Slutna anbud märkta 
”100-101” inlämnas se-
nast den 19 februari 
kl 15 till kommunens 
byggnadskontor i 
Godby.

Tekniska nämnden

söker  

BOSTÄDER
Lägenheter i Mariehamn för ny personal.  

Två rum och kök, tre  rum och kök och ev någon 
större  bostad. Behövs då vi rekryterar ett större 
antal vårdpersonal och läkare för ordinarieanställ-
ning under våren.   

Dels möblerade och dels omöblerade bostäder.  
Upphyrs både tillsvidare och för sommaren. 

Hör gärna av Er till Petter Johansson tel. 535156 
eller e:post: petter.johansson@ahs.ax

ANBUD�

ÅLANDS
YRKESSKOLA
söker en

Befattningen är ett vikariat
som tillträds enligt över-
enskommelse och pågår
vårterminen ut. Rätt person
har god möjlighet till fort-
sät tn ing under höst-
terminen 2008.

Vi önskar att du är utbildad
kock, gärna med erfar-
enhet av arbete i storkök.

Lön enligt tjänstekollek-
tivavtal.

För närmare information
kontakta elevbespisnings-
föreståndare Carita Nord-
qvist tfn 532 338.

Vi vill ha din ansökan

Adressen är : Direktionen
för Ålands yrkesskola,
Pb 70,22101 Mariehamn.

kock
till bespisningsköket.

se-
nast den 17.3.2008 kl.
15.00.

Lars Selander,
tf. rektor

Den 28 februari 2008 
utgavs i Ålands författ-
ningssamling:

Landskapsförordning 
om ändring av 9§ LF 
om färjor (ÅFS 2008/4)

Landskapslag om änd-
ring av 4§ LL om till-
lämpning i landska-
pet Ålands av  barn-
bidragslagen (ÅFS 
2008/8)

Landskapsregeringen

KUMLINGE KOMMUN

Näringslivsnämnden i Kumlinge kommun inbegär

OFFERT på DVD
som skall fungera som marknadsföringsmaterial för 
potentiella inflyttare och turister.

I offerten skall ingå pris på följande:

- Filmmaterial från Kumlinge enligt beställarens 
 önskemål under alla fyra årstider redigerat på en 
 master-DVD med en längd på 10-20 minuter.
- Inspelning av bakgrundsmusik till DVD:n.
- Konferencier-del eller inspelning av denna, på 
 svenska, finska och engelska

Offert kan ges skilt för varje enskilt moment.

DVD:n skall vara klar senast 31.1.2009.

Planeringen av innehållet på DVD:n sker i samarbe-
te med näringslivsnämnden och dess sekreterare.

Offerterna skall vara inlämnade till Kumlinge  
kommun senast 31.3.2008 under adress

Näringslivsnämnden
Kumlinge kommun
22820 Kumlinge

Näringslivsnämnden förbehåller sig rätten att fritt 
anta eller förkasta offerterna. 

För ytterligare information kontakta näringslivs-
nämndens sekreterare Satu Numminen, 
tel. 018-622 400 / 040 506 12 99, 
satu.numminen@kumlinge.ax

Ålands
Marthadistrikt

ÅRSMÖTE
söndagen den 16 mars

kl 13 i Stensalen i Ulfsby

senast 13 mars

�

�

�

�

Stadgeenliga förhandlingar
Antagande av stadgarna
Prästen Maria Sundblom-
Lindberg medverkar.
Servering – 20

Anmälningar föreningsvis till
Ragni 040 762 5372

.

€

� Sällan har jag under mitt 
yrkesverksamma liv ägnat 
mig åt kulturfrågor, men 
det är väl aldrig för sent 
och därför har jag låtit 
mig väljas in i Nationalo-
perans förvaltningsråd. 
Som tur var behövde man 
inte provsjunga så det gick 
galant att bli invald.

När jag därpå blev inter-
vjuad om uppdraget och 
vad jag kunde göra där för 
Åland var jag noga med 
att poängtera att jag sitter 
där på Svenska riksdags-
gruppens mandat och inte 
enbart för Åland. Vidare 
var jag noga med att poäng-
tera att jag ”bara” sitter i 
förvältningsrådet, eller med 
andra ord att jag inte sitter 
i styrelsen och inte deltar 
i ledningsarbetet eller den 
operativa verksamheten.

Det gör man inte som par-
lamentariker, utan man re-
presenterar ”aktieägarna”, 
i det här fallet aktieägaren 
staten, eller annorlunda 
lagt landets invånare. Dit 
hör också alla ålänningar, 
bland vilka operasångarna 
och operakompositörerna 
är överrepresenterade. Det 
känns ansvarsfullt, men 
också spännande att få 
möjlighet att dra sitt strå till 
stacken.

Operans verksamhet har 
varit utsatt för hård kritik 
och det har tagits nya tag, 

med ny styrelseordförande, 
ny direktör, ny konstnärlig 
ledare, och ny balettchef. 
Vid det allra första mötet, 
som hölls i det operahus 
vars förste chef var ålän-
ning, fick vi under ordfö-
rande Martti Ahtisaaris 
ledning en presentation av 
hur de tänkt sig operans 
framtida planer. Det hand-
lade alltså om framtiden 
och inte om det som varit, 
vilket är en fördel.

Innevarande spelår präg-
las av många klassiska verk 
som blivit kassasuccéer och 
lockat till sig människor 
som inte annars skulle gå på 
operan. På sikt är det dock 
viktigt att nå ut och utveckla 
det som Finland är bra på 
inom operavärlden.

I den fi nska pressen har 
operan kritiserats för att 
satsa för mycket på ut-
ländskt och inte ta fram det 
specifikt finska.

Operafestivalen i Nyslott 
är världskänd.  Till reperto-
aren den här säsongen hör 
”Det röda strecket” med 
Jorma Hynninen. Det måste 
finnas fler Jorma Hynninen. 
Operan måste ut till folket 
har det sagts. Allt det här 
håller jag med om och arbe-
tar gärna för det.

Sommarens besök i Ny-
slott och den av Olli Korte-
kangas till riksdagens 100 
årsjubileum skrivna operan 
”Pappas flicka”, med Mo-
nica Groop som flickan, var 
ett prov på modern finsk 
opera när den är som bäst. 
Jag skall genast säga att jag 
inte är någon musikkritiker 
och inte heller kommer att 
bli det, dessutom är jag part 
i målet, men i alla fall vågar 
jag säga att sådana nya 
uppsättningar vill vi se på 
operan.

Av den anledningen 
är det särskilt intressant 
att vara ålänning just nu 
på operan. Enligt de pla-
ner som finns kommer 
två operor att bli färdiga 
för att spelas under år 
2009.

Librettot skrivs i 
båda fallen av författaren 
Lars Huldén till musik av 
åländska kompositörer, dels 
operan om Joel Pettersson 
som Jack Mattsson påbörjat 
och dels Lars Karlssons 
opera som skrivs för att 
högtidlighålla 200 års min-
net av 1808-09 års krig. Den 
förra skall ha sitt uruppfö-
rande i Mariehamn och den 
senare i Fredrikshamn, men 
båda uppfyller just de krav 
som kan ställas på verk som 
skall ingå i Nationaloperans 
framtida repertoar.

Det är närmast den så 
kallade Almisalen som mer 
än tidigare skall öppnas för 
nya verk och det var just där 
vi för några år sedan kunde 
njuta av Lars Karlssons 
opera ”Rödhamn”.

Under årens lopp har det 
blivit många operabesök i 
länder där jag inte förstått 
språket, även om jag på 
operan i Belgrad snabbt 
kunde deschiffrera ”jag 
älskar dig” när det kom på 
textmaskinen med kyril-
liska bokstäver för tjugonde 
gången samma kväll.

Trots det känns det 
underligt att operan i ett 
tvåspråkigt land inte har en 
textmaskin som fungerar 
på landets båda språk, utan 
på finska och engelska. Nu 
håller man i alla fall på att 
se över saken och snart så 
sätts ”Glada änkan” upp 
i Helsingfors med svensk 
text. Där har jag en uppgift.

Det är just nu frestande 
att gå till operan för att 
lyssna till Monica Groop 
i ”Adriana Mater”, som 
nyligen hade premiär, men 
det skall jag inte göra, utan 
jag skall vänta så att jag kan 
få lyssna till Dan Karlström 
som då sjunger på natio-
naloperan.

Jag behövde inte provsjunga

Ålands riksdagsledamot har 
fått ett kulturuppdrag.

Elisabeth Nauclér
Riksdagsbrev

� Då undertecknad skrev 
ut mej ur kyrkan var jag 
tvungen att betala kyrkoskatt 
till årets slut. Skriver du ut 
dej 2 januari betalar du till 

31 december. Biskop Björks-
trand tycker det är för krång-
ligt att ändra systemet.

Du betalar kyrkoskatt un-
der ditt yrkesverksamma liv 
ca 500 e per år. Vad får du för 
dessa pengar? Inte ens din 
begravning. Du får läsa att 
biskopen kommer till Åland 
och tigger mer pengar och 
kritiserar ålänningarna för 
vår inställning i kyrkofrågor.

Samvetsgrant betalas väl 
skatt kan man undra? Kyrkan 
hjälper,  jo pyttsan , dom 
pengarna har nog någon stop-
pat i kollekthåven.

Skattepliktig inkomst? 
Ingen kontroll? Nästan 
38.000 personer skrev ut sej 
i fjol. Kyrkan äger fastighe-
ter, tomtmark med mera, 
varför inte sälja och inte 
tigga av folk i samvetsnöd. 
Läs måndagens Hbl om en 
man i Österbotten och hans 
problem med kyrka och skatt 
med mera.

Hälsningar från en som 
inte köper biljett om jag inte 
tänker gå på bio.

 Kurre i Jurmo

Kyrkan och skatten

Samuel Mäki, 23, tävlade i en 
världscuptävling i Tjeckien i 
helgen och vann två av sina 
matcher, därmed gjorde han 
bättre resultat på världsare-
norna än på länge.

– Det är bara att jobba på, 
formen blir bättre och bättre, 
säger han.

De många tävlingarna som 
avlöst varandra har samtidigt 
varit OS-kval, men när resul-
taten uteblivit har Mäki inte 
lyckats ta sig dit – ännu. Nio 
manliga judokas kvalar in till 
de olympiska spelen i Peking 
i sommar, Mäki är bästa fi n-
ländare på en 16:e plats enligt 
kvalstatistiken. I praktiken är 
det bara EM-tävlingarna i Lis-
sabon i april som kan lyfta upp 
honom till OS-tävlingen.

– Det ser inget vidare ut 
alls i och med att EM är sista 
chansen, efter det är det slut 

på kvalet. Som läget är nu ska 
det alltså till att jag gör ett jät-
tebra EM för att det ska gå, 
säger Samuel Mäki.

Vinna varje
Under vintern har han haft 
diverse småskavanker att 
brottas mot, bland annat en 
krånglande vrist. Men det 
är inget som hindrat honom 
från att träna normalt och 
därför inget han heller skyl-
ler på.

– Det hör till att man hela 
tiden har något, i den här 
sporten är man aldrig ska-
defri.

Mäki hinner med en sista 
genomkörare när FM ar-
rangeras i slutet på mars 
innan det är dags för EM i 
Portugal.

– Jag har som målsättning 
att köra så bra judo som möj-
ligt även om förväntningarna 
kanske inte är så höga. Men 
jag försöker göra mitt bästa och 
målsättningen är alltid att vinna 
varje match, säger han.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

tfn 528 478

Sista chansen 
kvala till OS

Mäki uttagen i EM-laget

Liten OS-chans. Drömmen om OS fi nns fortfarande i 
Samuel Mäkis huvud, sista chansen kommer genom EM som ar-
rangeras i mitten på april.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS

JUDO. Samuel Mäki fi nns 
med i Finlands lag när EM 
avgörs i Portugal i april. 
Tävlingen är samtidigt 
sista inkörsporten till OS i 
Peking för ålänningen.
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MESSA NYAN
Sänd SMS/MMS till 0457-3234444

Dagens MMS-bild

NYANS ROS

”

��  Det kostar 24 euro för en 
herr-hårklipning och det tar högst 
20 minuter men jag måste diska 
eller storstäda, inklusive plocka en 
massa könshår från toa, dusch och 
sauna (8 euro x 3 euro/natt-timme 
före skatt ) Så hellre strejka och låta 
håret växa, bli en Tarzan eller Bob 
Marley. Jag har klippt mej i Frisör 
Yrkesskolan och det kosta bara en 
tia (10) och tjejerna är söta, trevliga 
och proffs, duktiga. I Svea brukade 
jag betala 150 kronor. Alla herrar bör 
bojkotta de svindyra salongerna. 
Arbetslös ekonom à 6 
e/dag.

��  Finns det någon 
butik som har kläder 
för gravida förutom 
Kappahl på Åland? 
H. Gravid snart 
utan kläder.

��  Varför 
snöplogas det inte 
alla ställen i Föglö? 
När man betalat över 
80 euro för det vill man 
ha vägarna i skick. En 
gång om året är väl inte för 
mycket begärt.För många jobb 
kanske? ”Östersocknare”.

��  Men hallo. Finns förlängnings-
kablar att köpa. Min kabel till min 
motorvärmare är 40 meter lång. 040.

��  EU blir mer och mer en 
diktatur. Dom stora elefanterna 

bestämmer allt och skiter i dom små 
regionerna. Upp till kamp! ”Jägarn”.

��  Inte för att klaga och nojsa 
men ni killar på Tallvägen 6 i Jomala 
som håller på att köra fram och 
tillbaka här i 180 km/h på 30 väg, 
snälla sänk farten och sluta sladda. 
Det fi nns så mycket katter här och 
alla ägare vill nog ha hem sina älsk-
lingar oskadda. H. Orolig kattägare.

��  Hasan Cetinkaya till IFK Marie-
hamn!! 040.

��  Knappast kan det behövas så 
mycket personal för att göra Kun-

skapscupen. Dessutom bör domarn 
kunna räkna! Eller. 0457.

��  Nej, det är inga ”kåtbockar” 
som messar ”är du singel”, bara 
mammaspojkar i målbrottet, som 
ännu inte lärt sig normala relations-
rutiner. PK.

��  Tv 24s studio låter som en 
plåtburk. 0457.

��  Vore inte måndagens ledare 
undertecknad av Nina Fellman så 
kunde man tro att den var skriven 
av Ålands Framtid . Mvh Gubbtjy-
ven.

��  Tack! Du vet för vad... 0457.

��  Varför sätter inte MCA skydd 
över antennhuvuden? Vi gjorde 

det, har ej haft problem sen 
dess. Mvh. Parabol på 

landet.

��  Fel cita. Def inte 
alla lahting Wannabe 
Bloggade före valet. 
Undrar om någon är 
bitter själv? Från e.m.

��  Då nya Ålands-
färjan kommer kan 
väl gamla Ålfen sättas 

in mellan Långnäs och 
fasta Finland typ Nådendal 

eller Pargas. Start kl 9 från 
Åland och från Finland kl 16. 

För oss som bara ska ta oss över. 
I alla fall på påsk, sommar och jul 
skulle vara bra. 040.

��  Så. Hnn behöver skickas på 
charmkurs. 0457.

��  Hej Erik R. Du skriver att 
alternativet till sjöfågeljakten är att 

handla mera kött i butiken. Själv 
har jag ätit mej mätt på vegetabiler 
(varken fi sk fågel eller kött) sedan 
1978. Så köttindustrin har inte 
fått något stöd från mej. Skytt i 
horoskåpet.

��  Understöder om att inte hålla 
50 genom Jomalaby. Sista huset 
mot Björsby. BMP.

��  Tjänare! Varför får vi i GHS 
inte mellanmål när alla andra hög-
stadier får? Mvh en hungrig elev!
Svar: Eleverna i Godby högstadie-
skola får frukt till mellanmål, säger 
rektorn Marianne Rangsten. Red.

��  Till feg undrar...ja, jag är 
singel och för feg för ett förhål-
lande. 0457.

��  Av detta mess kom inte mer 
än så här: ...rar nåt ist för att messa 
tidningen! Lena honda~ägaren.

�� Miljömänniskor. Från 0451.

� Eleverna behöver trygg-
het. Det handlar om trygg-
heten för våra barn i skolan. 
Och även tryggheten för 
föräldrar som vill veta att 
barnen inte ska behöva vara 
rädda för att hamna i klorna 
på någon, som langar knark 
och andra droger.

Undertecknad hade åren 
2000 till 2004 en jobbig tid för 
att ställa allt till rätta när det 
gällde missbruk av droger, då 
en i min närhet blev missbru-
kare. Alla borde få veta vilka 
kval som man får gå igenom 
med oförstående omgivning 
från läkare, skola, socialarbe-
tare, polis med fl era.

Alla kanske inte kan dragas 
över en kam, men i de fl esta 
fall visade man förvånans-
värt lite kunskap och vilja att 
åstadkomma någonting.

År 2002, 27/12, startade jag 
en debatt som sedan togs upp 
av en ambitiös politiker som 
med stort intresse ordnade 
en debatt i lagtingssalen på 
Åland, den 9 januari 2003. 

Intresset var stort, av någon 
anledning kom över 400 
personer för att lyssna och 
medverka i debatten.

Där, på mötet kom löften 
om åtgärder om storstilade 
planer hur allt skulle läggas 
upp. De starka namnen inom 
politiken gjorde sig ett nytt 
namn om hur man skulle gå 
tillväga och ta tag i proble-
men.

Redan då sade man att man 
såg allvarligt på situationen 
och att man borde och skulle 
göra något. Det kan ju tyckas 
att det var litet underligt 
att det var sådant pådrag i 
den här lilla frågan då vissa 
insatta personer från myndig-
heterna och på fältet medgav 
att det bara var 5-6 st som 
drogade och att man minsann 
hade kontroll på situationen. 
Den siffran justerades sedan 
efterhand uppåt och senare 
under året medgav man att 
det kunde nog vara kanske 
30 st som var beroende av 
knarket.

Hela tiden visste dom som 
var initierade att antalet 

drogmissbrukare var minst 
100 personer år 2003.

Det hände så litet under 
den närmsta tiden efter 
debatten, då allt verkade tyst 
och planlöst att jag på nytt i 
februari 2003 började med en 
insändare.

Då tog jag upp följande 
under pseudonymen ”En 
orolig förälder med ansvar 
och engagemang”. Den första 
insändaren hade rubriken ” 
Drogtesta eleverna i skolan 
– och handla nu”.

Bland annat noterades 
följande:

1. När man inte tar prover 
vid en misstanke finns ingen 
möjlighet att få igång en 
snabb vård. Provtagningen 
som sker via polisen är 
alltför sen. Aldrig förebyg-
gande.

2. Insistera på att ta prover 
i skolorna. Handla nu, annars 
börjar knarkbollen rulla.

3. Skolan måste ha ett 
ansvar att det inte fi nns knark 
i skolorna. 

4. Få en snabb behandling 

så blir allt enklare och bil-
ligare.

5. Alla borde väl vara ens 
om att förebyggande åtgärder 
är det allra bästa.

6. Attityderna måste änd-
ras. Det är väl inte kränkande 
att ta en hälsokontroll.

7. Sluta stöda knarklang-
arna med dina attityder om 
integriteten etc.

8. Vad kostar det samhället 
om du måste ta hand om en 
knarkare. 

Säkert 100.000 varje år. Vil-
ket pris sätter du på lidandet 
och tragedien.

9. Alkotester vid bilkörning 
fi nns. Utan några protester 
idag. Onödigt ?

10. Ett citat från Barbro 
Svens, Missbrukarvården på 
Åland, i debatten i plenisalen 
den 9 januari 2003 :

”Ett sätt är att börja ta pro-
ver  i skolorna, för att ta tag i 
problemen i tid”.

Så här lät huvuddragen i 
min insändare den 13 fe-
bruari 2003. Och hör och 
häpna att det är exakt samma 

frågor i dag som för 5 år 
sedan ! Exakt samma, frågor. 
Trots att vi har 4-5 politiker 
i Ålands Lagting som jobbat 
med frågorna och kommit in 
i lagtinget tack vare knarkfrå-
gorna.

I dag är det minst 370 som 
är knarkberoende på Åland.

Jag frågar nu åter. Vad vill 
du som politiker göra i dag 
och i morgon så att jag inte 

behöver skriva fl er insändare 
eller sitta här om 5 år igen 
och konstatera att ingenting 
uträttats, trots alla försäk-
ringar och löften?

Ta tag i denna sak nu.
Tillsätt ingen kommitté. 

Det har vi inte tid med.
Handla NU.

 Kurt Eriksson

Drogtester hjälper oss mot langarna

Larmrapporter. ”I dag är det minst 370 som är knarkbero-
ende på Åland.” skriver insändarskribenten. Foto: JONAS EDSVIK

 ...till Emil, Jarkko, Mikaela, 
Stephanie och coachen Jenny 
från Musikinstitutet som gjorde vårt 
tema ”Schlager & Glamour” till en 
succé! Även till Tomas, Ullis, Maria 
från Guldviva, Hotell- och res-
taurngskolans elever och lärare, 
Eva på Steel fm och alla andra som 
hjälpt oss under våra temaveckor! 
Jeanette och Tommy, Högskolan på 
Åland, Hospitality Management 4.

 ...till polisen som äntligen börjat 
kontrollera att bilisterna följer lagen. 

Man möter bilar med släckta lyktor 
till och med i regn och snöyra. Fort-
sätt med även annat, till exempel 
mobilprat. En annan åländsk bilist.

 ...till alla på Rehab-avdelningen 
vid Gullåsen, för ert enorma kun-
nande och rara medmänskliga 
sätt! Jättestort tack till er! Samt ros 
till kirurgen Jhonny Nordman för 
hans skickliga ”hoplappning” av mitt 
lårben, och till dom snälla ambulan-
skillar som körde mej till akuten 27 
januari. Carita med lårbensbrottet.

� Bästa kommundirektör i 
Geta.

Så som du framför dina 
uppgifter så ser man inte 
realistiskt på problematiken. 
Har du läst vad som skrevs 
i Ålandstidningen? Har du 
tänkt på att det inte är en 
arbetsgrupp där alla medlem-
marna sitter i styrelsen eller i 
fullmäktige som skall avgöra 
saken. Utan ta personer som 
år utanför dessa och gör 
denna värdering.

Som man nu ser på saken 
så vill man fl ytta på daghem-
met, vilket jag kan förstå att 
är en åtgärd, med tanke på 
att daghemmet behöver reno-
veras, men har man tänkt på 
att skolpersonalen kommer 
att säga upp sig om så kom-
mer att ske? Och hur tryggas 
då skolelevernas skolgång? 
Skall dessa barn skjutsas till 
Källbo skola? 

Och skall småbarnen från 

dagiset ligga inne och sova 
bland skrik och skolklocks-
ringning? 

Nej, Ni har inte tänkt på 
konsekvenserna, utan bara 
stirrar Er blinda på siffror 
som skadar barnen om ni fl yt-
tar dagiset till skolan. 

Om så skulle mot förmodan 
ske så kommer säkert fl era 
småbarnsföräldrar att åbe-
ropa barnskyddslagen, vilket 
just nu visar på att skolan 
inte är en lämplig plats för 
småbarn under skolålder.

Läs vad som har skrivits i 
Ålandstidningen och kom-
menterar därefter och se 
mera praktiskt på ärendet 
istället för siffrorna. Nu vill 
man spara på barn och äldre, 
vilket är fel. Spara i stället i 
kommunen och belasta inte 
Finström mera.

 Susann Laag-Söderström

Spara inte på barnen

Handla NU.
 KURT ERIKSSON
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Nina Fellman
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Peter Wiklöf får 20.000 euro i må-
nadslön som ny direktör för Ålands-
banken, 4.000 euro mer än sin 

företrädare Peter Grönlund, 7.000 euro 
mera än Birka Lines vd Anders Ingves 
och nästan dubbelt mer än Eckerökoncer-
nens vd Björn Blomqvist.

Jag har en månadslön på 2.500 euro 
efter – faktiskt – drygt 30 år i branschen. 
Jag inledde mina journaliststudier 1976 
och har, får jag nog lov att medge, varit 
en usel löneförhandlare under hela min 
arbetskarriär. Å andra sidan hade det inte 
varit någon vits – hur mycket jag än hade 
förhandlat så hade jag inte fått mera än 
tabellön i alla fall på Nyan.

Är Peter Wiklöf nästan tio gånger lyckli-
gare än vad jag är? Tror knappast det.

Han kan visserligen köpa fi nare saker 
och ny bil varje år om han vill, men allt 
ska ändå få plats i ett hus och möjligen en 
sommarstuga.

Han kan åka på dyrare resor och längre 
bort, men jag är så himla nöjd med att åka 
till fjällen och skida på längden (utan dyra 
liftkort) på min vintersemestervecka. Det 
har jag råd med.

Han kan spara mera pengar åt sina 
barn än vad jag har kunnat. Å andra sidan 
ska inte barn ha alltför väldukade bord, 
anser jag, de ska lära sig att försörja sig 
själva. Jag menar inte att alla rikemans-
barn blir goddagspiltar som inte orkar 
anstränga sig i livet, men risken är större 
om man har pengar utan att behöva jobba 
för dem.

Ingen orkar äta gåslever eller rysk kaviar 
varje dag. Jag skulle inte göra det även 
om jag hade råd – de stackars gässen 
tvångsmatas å det grymmaste och vill 
man äta romkorn så duger det lika bra 
med åländsk sik.

Ingen av herrarna kan heller ta med sig 
pengarna i graven. De som tror på ett 
liv efter detta brukar inte bry sig om det 
ekonomiska.

Ja, vad skulle jag göra om jag 
plötsligt blir erbjuden 20.000 euro i 
månaden? Eller om jag skulle vinna på 
lotto någon av de tre gånger i året som 
jag kommer mig för med att begära en 
lottolapp på Minimarket en sen lördags-
eftermiddag?

Här uppstår ren förvirring. Jag tror 
inte att jag skulle klara av det. Jag skulle 
säkert sprätta runt en hel del på Emmaus 
och på bra hjälpprojekt ute i världen och 
hemma på Åland, och så skulle jag se till 
att Nyan får mera resurser så att mina ar-
betskamrater kunde få ta det åtminstone 
lite lugnare.

Och, måste jag erkänna, jag skulle 
skaffa en sommarstuga till familjen.

Men när det var gjort skulle jag kunna 
återgå till min forna månadslön som ändå 
är betydligt högre än vad många andra på 
Åland har.

För ni vet väl att en av dödssynderna är 
just girighet. Och den som kan sina schla-
gertexter vet att lyckan inte bor i pengar.

Är jag tio
gånger olyckligare?

Ser man på framtiden för Pålsböle skola 
med en utomståendes blickar så är sa-
ken självklar. Inte ska man renovera en 

liten skola i mycket dåligt skick om 15 år, om 
alternativet fi nns att fl ytta eleverna till en ny 
och fi n skola med rum för dem redan nu.

Det är liksom bara sunt förnuft.
Och bara sunt förnuft. Sedan är det en 

helt annan sak vad känslorna säger för de 
föräldrar, barn och beslutsfattare som berörs. 
Att lägga ner en skola är alltid förknippat 
med starka känslor. Det kanske blir sämre 
och svårare för en del elever att ta sig till sko-
lan. Det betyder slutet på en gemenskap som 
fungerat bra. Banden bakåt i historien klipps 
av, och ytterligare en livsgnista, en ljuspunkt i 
en mörknande landsbygd släcks ner.

Den krassa verkligheten är den att inte ens 
skolsituationen för norra Åland som helhet 
ser särskilt ljus ut. Prognoser för elevantalet 
i framtiden är inte överväldigande, så det 
handlar egentligen inte om huruvida en skola 
ska läggas ner, utan hur många man ska 
lägga ner. Om man tänker ekonomiskt.

Kommunerna på norra Åland lever under 
sparsamhetens kalla stjärna. Som skoldi-
rektör Inger Rosenberg-Mattsson så tyd-
ligt uttryckte det på mötet i Källbo skola i 
måndags: ”Skolan är det enda kommunen 
kan spara på.” Det fi nns inget svängrum i 

ekonomin, och det fi nns inget svängrum att 
dra ner på annan service om man ska följa 
gällande lagstiftning. Alltså gör kommunerna 
det minsta möjliga, och det minsta möjliga 
innebär större och mer kostnadseffektiva 
enheter.

Det betyder att den åländska landsbygden 
i dag befi nner sig i en rävsax som ser pre-
cis likadan ut som i skärgården, med viss 
fördröjning. Den dåliga ekonomin leder till 
försämrad service och centralisering, som i 
sin tur leder till avfolkning som i sin tur leder 
till ännu mer besparingar.

Vill man på allvar behålla landsbygden 
levande och attraktiv för människor att bo 
i måste man hålla kvar och satsa på små-
skaliga, personalintensiva och därmed dyra 
lösningar, och det har man inte råd med.

Dessutom har förbättrade kommunika-
tioner, fi na vägar och en koncentration av 
arbetsplatserna till några centralorter gjort 
att behovet av en skola i varje by helt enkelt 
försvunnit. Det går att ta sig till skolan täm-
ligen smärtfritt, även om skolan ligger i en 
annan kommun.

Med de resurser kommunerna i dag har 
fi nns inte ens alternativet att ha små skolor 
kvar där resurserna är lika stora för de stora 
och de små skolorna. Ofrånkomligen blir 

alltså de små skolor som fi nns kvar ett slags 
skolvärldens b-lag. Fördelarna fi nns kvar i 
form av närhet, traditioner, trivsel, känsla 
– men allt annat urholkas.

Vill man på allvar ta ett samlat grepp om 
skolsituationen, och agera snarare än reagera 
på ekonomiska nödvändigheter, då måste 
man ta ett samlat grepp om de ålänska 
grundskolorna, ovanför den kommunala 
nivån. Hur ska nätverket av skolor se ut? 
Hur många ska det fi nnas? I vilka byar, vilka 
kommuner, rentav vilka delar av Åland? Hur 
fördelas resurserna, hur garanterar man att 
alla barn får en jämnbördig utbildning?

Detta är en regional överlevnadsfråga som 
inte på ett bra sätt går att lösa på kommunal 
nivå, för där fi nns bara en sak att göra. Och 
det gör Finströms kommun när man lägger 
ner Pålsböle skola.

I framtiden har Åland färre skolor. Det kommer 
den kommunala ekonomin att se till, om man inte 
gemensamt bestämmer sig för att man vill annat.

Stickjunta i Pålsböle. På bilden Stella Sundblom, Felicia Blom, Patricia Karlsson, John Randelin och Moa Gestberg på handarbetstimme i 
nedläggningshotade Pålsböle skola.  Arkivfoto: KIKI ALBERIUS-FORSMAN

Vi är alla så icke-heroiska och så rädda för det av-
vikande. Hur till synes bildade och begåvade vi än 
är, har vi så nära till våra fega, intoleranta sidor.
 CECILIA HAGEN I EXPRESSEN
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dagens ålänning vädret dagens rätt
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METEOROLOGISKA INSTITUTET Vädertjänsten Tel.060010600 3,95 /min +lsa

Åbo

Stockholm

Åbo

Stockholm

Åbo

Stockholm

Utomlands i går

Upp NerSolen i dag

temp.           vind         m/s

temp.             moln.

temp.      moln.För ett år sedan

max.   datum        min. datum
Max/min temp. 26.2 - 4.3. klo 8

Onsdag

+0/-4

+1/+1
+0/-0

+1/-1

+1/+1

7

1,1m

7

0,7m

7

0,2m

6

0,6m
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0,9m

Torsdag Fredag+3/-3

+5/+2

+6/-2

+3/-6

+3/+2

+5/+1

8
9

9 11

6
8

7 9

1,0m
0,3m

1,5m 2,3m

I går kl 14

Jomala +1
Åbo -2
Helsingfors -3
Stockholm +2

Nyhamn +1 NNV 14
Märket -0 NV 14
Kumlinge -0 NNV 12

Vattenståndet i går kl 14

Föglö +41 cm Åbo +38 cm

Mariehamn 7:27 18:18
Helsingfors 7:07 17:58
Stockholm 6:34 17:27

Köpenhamn +5
Oslo +0
Bryssel +8
Berlin +4
Moskva +3
London +7

Paris +6
Wien +6
Madrid 11
Rom 17
Aten 18
Las Palmas 20

Jomala +5,4 27.2. -3,2 29.2.
Åbo +3,9 27.2. -5,7 4.3.
H:fors +4,0 27.2. -4,6 4.3.

Dagens ålänning hittar 
vi i centrala Marie-
hamn. Hon är 15 år, 

kommer från Lemland och 
just nu sitter hon och äter sin 
lunch.

Vad heter du och vart är 
du på väg?

– Jag heter Rebecca Hongell 
och jag är på väg till en klädaf-
fär där jag praoar i en vecka. 

Vad ska du göra i dag?
– Först ska jag praoa och sen 
ska jag ta hål i naveln.

Vad har du för intressen?
– Jag brukar köra isbil, träf-
fa vänner och vara på stan. 
Typ.

Vad gjorde du på sportlo-
vet?

– Jag var till Egypten med 
mamma Carola, pappa Tom, 
min lillasyster Isabella och 
våra grannar Amanda, Johan, 
Guy och Elise.

 Vad ska du göra i kväll?

– Jag ska vara hemma och 
sova.

Vad tycker du om väd-
ret?

– Jag tycker det är bra att 
det har kommit snö, men 
det skulle vara mycket bätt-
re om det skulle vara ännu 

kallare och om det skulle 
komma is. 

Till sist, vem vill du hälsa 
till?

– Jag vill hälsa till alla som vill 
ha en hälsning!

TEXT & FOTO:
ERICA BENGTZ (PRAO)

”Sen ska jag ska ta hål i naveln”

Egyptenresenär. När Rebecca Hongell reste till Egypten 
körde hon fyrhjuling i öknen, snorklade och solade. Hon tyckte 
det var trevligt där.

Kål- och 
rotsakssoppa
1 medelstort kålhuvud
6-8 morötter
1 kålrot
3-4 lökar
5 potatisar
1 liter vatten
0,5 dl kallpressad olja
10 kryddpepparkorn
salt
(kryddörter)

Strimla kålen, bryn den 
lätt i olja i en gryta. Skala 
resten av grönsakerna, 
skär i bitar och lägg i. Slå 
på vatten så det täcker. 
Lägg i pepparkornen och 
eventuellt kryddörter 
som kummin, timjan, ros-
marin. Låt soppas sjuda 
på svag värme ca 40 mi-
nuter. Smaka av med salt. 
Bröd till.


